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INFORMACJA Z PRZEBIEGU LII
 SESJI RADY MIEJSKIEJ W DĘBNIE   

z dnia 13 czerwca 2014 r.

INFORMACJA Z PRZEBIEGU LIII
 SESJI RADY MIEJSKIEJ W DĘBNIE   

z dnia 3 lipca 2014 r.
	 Sesja		odbyła	się		w	sali	posiedzeń	w	Urzędzie	Miej-
skim	w	Dębnie.

Rada  zapoznała się  z informacjami i sprawozdaniami:
•	 Przewodniczącego	RM	z	działań	podjętych	między	sesjami.
•	 Burmistrza	z	działań	podejmowanych	od		28.05.2014	r.	
do	30.06.2014	r.	
•	 O	funkcjonowaniu	przedszkoli	w	Gminie	Dębno.
•	 Z	działalności	Centrum	Usługowo	Doradczego.
•	 Z	działalności	spółek	gminnych	DTBS,	PUK,	PWiK.

Rada  podjęła  następujące uchwały:
•	 Nr	 LIII/391/2014	 –	 w	 sprawie	 przystąpienia	 do	 spo-
rządzenia	 miejscowego	 planu	 zagospodarowania	 prze-
strzennego	 dla	 wybranych	 terenów	 w	 obrębach	 Bar-
nówko,	Dolsk,	Dyszno,	Grzymiradz	i	Ostrowiec.
	 Głosowanie: za 16, Przeciw 0.
•	 Nr	LIII/392/2014	–	w	sprawie	określenia	zasad	dotacji	
celowej	 do	 budowy	 przydomowych	 oczyszczalni	 ście-
ków	na	terenie	Gminy	Dębno.
	 Głosowanie: za 17, Przeciw 0.
•	 Nr	LIII/393/2014	–	w	sprawie	określenia	 zasad	dota-
cji	celowej	do	likwidacji	wyrobów	zawierających	azbest	
dla	podmiotów	określonych	w	art.	403	ust.	4	ustawy	Pra-
wo	Ochrony	Środowiska	na	terenie	Gminy	Dębno.
	 Głosowanie: za 15, Przeciw 0.
•	 Nr	 LIII/394/2014	 –	 w	 sprawie	 nadania	 nazwy	 nowo-
powstałej	ulicy	na	terenie	miasta	Dębna.

	 Głosowanie: za 15, Przeciw 0.
•	 Nr	 LIII/395/2014	 -	 w	 sprawie	 wyrażenia	
zgody	 na	 wydzierżawienie	 nieruchomości	 na	
rzecz	osób,	które	korzystały	jako	ostatnie	z	pra-
wa	 do	 nieruchomości	 na	 podstawie	 umowy	
dzierżawy	przez	okres	3	lat.
	 Głosowanie:	za	15,	Przeciw	0.

	 Informuję,	że	protokół	z	przebiegu	LIII	se-
sji	Rady	Miejskiej	jest	sporządzony	i	wyłożony	
do	wglądu	w	Biurze	Rady.	

Ewa Bajkiewicz 
Inspektor, ds. obsługi

Biura Rady Miejskiej w Dębnie

Sesja	odbyła	się	w	sali	posiedzeń	w	Urzędzie	Miejskim	
w	Dębnie.	Rada	Miejska		zapoznała	się	z	planem	inwesty-
cyjnym	Szpitala	w	Dębnie		Sp.	z	o.o.

Informuję,	że	protokół	z	przebiegu	LII	sesji	Rady	Miejskiej	
jest	sporządzony	i	wyłożony		do	wglądu	w	Biurze	Rady.																																																																																						

    Ewa Bajkiewicz
Inspektor, ds. obsługi Biura Rady Miejskiej w Dębnie 

INFORMACJA Z PRZEBIEGU LIV
NADZWYCZAJNEJ SESJI

RADY MIEJSKIEJ W DĘBNIE   
z dnia 11 lipca 2014 r.

Sesja	 	odbyła	się	w	sali	posiedzeń	w	Urzę-
dzie	 Miejskim	 w	 Dębnie.	 Na	 wniosek	 Burmi-
strza	 Dębna	 Rada	 Miejska	 w	 Dębnie	 spotkała	
się	w	celu	podjęcia	uchwały	dotyczącej	zmia-
ny	 w	 uchwale	 RM	 w	 Dębnie	 nr	 XLV/360/2013	
z	dnia	30.12.2013	r.	w	sprawie	uchwalenia	bu-
dżetu	Gminy	Dębno	na	2014	r.		W	związku	z	po-
jawieniem	 się	 wolnych	 środków	 finansowych	
w	Urzędzie	Marszałkowskim	w	Szczecinie	 ist-

Dodatkowo do protestu zebrano ponad 70 podpisów mieszkańców Dębna.
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Stypendia i nagrody Burmistrza Dębna na 
zakończenie roku szkolnego 2013/2014

Na	 zakończenie	 nauki,	 131	 wy-
jątkowo	 uzdolnionych	 uczniów	
szkół,	dla	których	Gmina	Dębno	jest	

organem	 prowadzącym,	 otrzymało	
stypendia	 i	nagrody	z	gminnego	fun-
duszu	 stypendialnego	 za	 osiągnięcia	

sportowe	lub	bardzo	dobre	wyniki	w	
nauce. 

Celem	 stypendium	 jest	 wspiera-
nie	 i	 motywowanie	 uczniów	 szkół	
podstawowych	i	gimnazjalnych	osią-
gających	 wysoką	 średnią	 ocen	 lub	

	 Sesja	odbyła	się	w	sali	posiedzeń	w	Urzędzie	Miejskim	
w	Dębnie.
	
Rada podjęła następujące uchwały:
•	 Nr	LV/396/2014		-	w	sprawie	zmiany	w	uchwale	Rady	
Miejskiej	w	Dębnie	nr	XLV/360/2013	z	dnia	30.12.2013	r.	w	
sprawie	uchwalenia	budżetu	Gminy	Dębno	na	rok	2014.
	 Głosowanie: za 17, Przeciw 0.

•	 Nr	 LV/397/2014	 –	 w	 sprawie	 wyrażenia	 zgody	 na	 za-
warcie	Porozumienia	w	celu	umożliwienia	korzystania	z	
usług	 Środowiskowego	 Domu	 Samopomocy	 w	 Myślibo-

INFORMACJA Z PRZEBIEGU LV
 SESJI RADY MIEJSKIEJ W DĘBNIE   

z dnia 17 lipca 2014 r.

rzu	przez	mieszkańców	Gminy	Dębno.
	 Głosowanie:	za	15,	Przeciw	0.

•	 Nr	 LV/398/2014	 –	 w	 sprawie	 warunków	 funkcjono-
wania	oraz	trybu	i	sposobu	powoływania	i	odwoływania	
członków	Zespołu	Interdyscyplinarnego.
	 Głosowanie:	za	16,	Przeciw	0.

•	 Nr	LV/399/2014	–	w		sprawie	udzielenia	pomocy		finan-
sowej	dla	Powiatu	Myśliborskiego	na	remont	mostu	przy	
drodze	powiatowej	nr	2135Z.
	 Głosowanie:	za	15,	Przeciw	0,	Wstrzymujących			1.	

	 Informuję,	że	protokół	z	przebiegu	LV	sesji	Rady	Miej-
skiej	jest	sporządzony	i	wyłożony	do	wglądu	w	Biurze	Rady.	

Ewa Bajkiewicz 
Inspektor, ds. obsługi Biura Rady Miejskiej w Dębnie

niała	 możliwość	 dofinansowania	 wniosku	 „Stworzenie	
Regionalnego	Centrum	Informacji	Turystycznej	 i	Sali	Hi-
storii	Regionu	w	willi		z	1897	r.	w	Dębnie”.	Rada	Miejska	
nie	podjęła	powyższej	uchwały.	

Informuję,	że	protokół	z	przebiegu	LIV	sesji	Rady	Miej-
skiej	 jest	 sporządzony	 i	 wyłożony	 do	 wglądu	 w	 Biurze	
Rady.	

Ewa Bajkiewicz 
Inspektor, ds. obsługi Biura Rady Miejskiej w Dębnie 

LV sesja Rady Powiatu  
w Myśliborzu

Uprzejmie	informuję,	że	dnia	26 sierpnia 2014 roku 
(wtorek) o godz. 900	w	sali	posiedzeń	Starostwa	Powia-
towego	w	Myśliborzu	przy	ul.	Północnej	15	–	odbędzie	się		
LV	Sesja	Rady	Powiatu	w	Myśliborzu.	

Porządek obrad:
1.	 Otwarcie	obrad.
2.	 Ustalenie	porządku	obrad.
3.	 Rozpatrzenie	 projektów	 uchwał	 i	 podjęcie	 uchwał	

Rady	Powiatu	w	Myśliborzu:
3.1	 w	 sprawie	 odwołania	 Wiceprzewodniczącego	

Rady	Powiatu	w	Myśliborzu,
3.2	 w	 sprawie	 rozpatrzenia	 skargi	 na	 działalność	

Starosty	Myśliborskiego,
3.3	 zmieniającej	 uchwałę	 w	 sprawie	 określenia	

zadań	i	wysokości	środków	Państwowego	Fun-
duszu	 Rehabilitacji	 Osób	 Niepełnosprawnych	
przeznaczonych	do	realizacji	w	2014	roku,

3.4	 w	sprawie	zmiany	budżetu	i	w	budżecie	Powia-
tu	Myśliborskiego	na	2014	rok,

3.5	 zmieniającej	 uchwałę	 w	 sprawie	 uchwalenia	
zmiany	 wieloletniej	 prognozy	 finansowej	 Po-
wiatu	Myśliborskiego	na	lata	2014-2027.

4.	 Informacja	o	przebiegu	wykonania	budżetu	Powiatu	
Myśliborskiego	za	I	półrocze	2014	roku.	

5.	 Informacja	o	kształtowaniu	się	Wieloletniej	Progno-
zy	Finansowej,	w	 tym	o	przebiegu	 realizacji	przed-
sięwzięć.

6.	 Informacja	 o	 przygotowaniu	 szkół	 i	 placówek	
oświatowo-wychowawczych	 do	 roku	 szkolnego	
2014/2015.

7.	 Ocena	 stanu	 bezpieczeństwa	 sanitarnego	 Powiatu	
Myśliborskiego	za	2013	rok.

8.	 Interpelacje	i	zapytania	radnych.
9.	 Odpowiedzi	na	interpelacje	i	zapytania	radnych.
10.	Sprawozdanie	z	pracy	Zarządu	Powiatu.
11.	Sprawozdanie	z	działań	podejmowanych	przez	Prze-

wodniczącego	Rady	w	okresie	międzysesyjnym.
12.	Oświadczenia	radnych.
13.	Zamknięcie	obrad.

Cezary Krzyżanowski 
Przewodniczący Rady Powiatu
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wysokie	 wyniki	 sportowe	 w	 okresie	
roku	szkolnego.	

Celem	 nagrody	 za	 osiągnięcia	
w	 nauce	 jest	 wyróżnienie	 uczniów,	
którzy	 otrzymali	 tytuł	 laureata	 i	 fina-
listy	konkursów,	 turniejów,	olimpiad	
przedmiotowych,	natomiast	nagrody	
za	 osiągnięcia	 w	 sporcie	 są	 wyróż-
nieniem	 i	 uhonorowaniem	 młodych	
sportowców	 reprezentujących	 gmi-
nę	w	zawodach	i	rozgrywkach	spor-
towych,	co	najmniej	na	szczeblu	wo-
jewódzkim,	zajmujących	miejsca	od	
pierwszego	do	trzeciego.

Wręczenie	 nagród	 i	 stypendiów	
odbyło	 się	 podczas	 szkolnych	 uro-
czystości	 zakończenia	nauki	 w	 roku	
szkolnym	2013/2014.

W tym roku szkolnym Burmistrz 
Dębna przyznał nagrody następu-
jącym osobom:

- Za osiągnięcia w nauce otrzymali:
•	 W Szkole Podstawowej nr 3 im. 
Jarosława Dąbrowskiego w Dęb-
nie: Malwina	 Joanna	 Wojewoda	 –	
laureatka	 wojewódzkiego	 konkursu	
matematycznego.
•	 W Gimnazjum Publicznym im. 
Arkadego Fiedlera w Dębnie:
1.	 Izabela	 Przytuła	 –	 finalistka	 wo-
jewódzkiego	 konkursu	 z	 języka	 nie-
mieckiego.
2.	 Daria	Kurek	-	finalistka	wojewódz-
kiego	konkursu	z	biologii.
3.	 Jan	 Słowiński	 -	 	 finalista	 woje-
wódzkiego	konkursu	z	biologii.
4.	 Aleksandra	 Paliwoda	 -	 finalistka	
wojewódzkiego	konkursu	z	biologii.
5.	 Tomasz	 Musioł	 -	 finalista	 woje-
wódzkiego	konkursu	z	historii.
6.	 Paulina	 Korżenko	 -	 finalistka	 wo-
jewódzkiego	 konkursu	 z	 języka	 pol-
skiego.

- Za osiągnięcia w sporcie otrzymali:
•	 W Szkole Podstawowej nr 1 im. 
Komisji Edukacji Narodowej w 
Dębnie:
Drużyna	 dziewcząt	 za	 zajęcie	 I	 miej-
sca	w	Wojewódzkich	Igrzyskach	Mło-
dzieży	Szkolnej	w	unihokeju	i	awans	
do	Mistrzostw	Polski:	Wiktoria	Olech-
nowicz,	Klaudia	Szeptuch,	Marta	Cha-
basińska,	 Paula	 Patrzykąt,	 Dominika	
Bajer,	 Faustyna	 Sikorska,	 Natalia	 No-
wakowska,	 Wiktoria	 Pazur,	 Paulina	
Walaszczyk,	Sandra	Szymanek.	
•	 W Gimnazjum Publicznym im. 
Arkadego Fiedlera w Dębnie:

1.	 Drużyna	 dziewcząt	 za	 zajęcie		
I	miejsca	w	Wojewódzkiej	Gimnazja-
dzie	w	biegach	rozstawnych	4x100	m	
i	awans	do	Mistrzostw	Polski:	Hanna	
Lubowicka,	Magdalena	Zając,	Natalia	
Krakowiak,	Agnieszka	Chmielewska,	
Daria	Gołda.	
2.	 Drużyna	 dziewcząt	 za	 zajęcie		
I	miejsca	w	Wojewódzkiej	Gimnazja-
dzie	w	piłce	nożnej:	Weronika	Kuku-
ruza,	Patrycja	Wierzbicka,	Daria	Goł-
da,	Justyna	Rusak,	Daria	Kulka,	Anna	
Parzuchowska,	 Martyna	 Janiak,	 Na-
talia	Krakowiak,	Aleksandra	Jagiełło,	
Izabela	Przytuła.	
3.	 Drużyna	 chłopców	 za	 zajęcie		
II	 miejsca	 w	 Wojewódzkiej	 Gimna-
zjadzie	w	unihokeju:	Jakub	Izydorski,	
Szymon	Kołtuniak,	Adrian	Szymanek,	
Paweł	 Domagała,	 Adam	 Rzechółka,	
Nikodem	 Mazur,	 Kamil	 Krzemiński,	
Łukasz	 Jackowski,	 Patryk	 Majewski,	
Piotr	 Grocholski,	 Marek	 Rzechółka,	
Mateusz	Macugowski,	Jakub	Grądziel.	

Stypendium za wyniki w nauce i 
osiągnięcia sportowe przyznali dy-
rektorzy szkół podstawowych i gim-
nazjum:

- Za wysokie wyniki w nauce stypen-
dium otrzymali następujący ucznio-
wie:
•	 W Szkole Podstawowej nr 1 im. 
Komisji Edukacji Narodowej w 
Dębnie:
1.	 Kinga	Bar
2.	 Michał	Wojcieszonek
3.	 Iga	Maciocha
4.	 Natalia	Rybacka
5.	 Alicja	Dembkowska
6.	 Julia	Zając
7.	 Maciej	Borysewicz
8.	 Iga	Dubicka
9.	 Oliwia	Faron
10.	Martyna	Krawczyk
11.	Julita	Rachwalska
12.	Aleksandra	Rudnicka
13.	Dominika	Oszczyna
14.	Julia	Pilecka
15.	Paweł	Wolski
•	 W Szkole Podstawowej Nr 3 im. 
Jarosława Dąbrowskiego w Dębnie:
1.	 Malwina	Joanna	Wojewoda
2.	 Mateusz	Miłosz	Tomala
3.	 Kacper	Wiarus
4.	 Agata	Kościukiewicz
5.	 Weronika	Broda
6.	 Julia	Napieracz
7.	 Jagoda	Mikłaszewska
8.	 Julia	Karolina	Szyszka

9.	 Julia	Świątek
10.	Izabela	Maria	Cholewińska
11.	Klaudia	Joanna	Batóg
12.	Karolina	Żurawska
•	 W Szkole Podstawowej im Wła-
dysława Stanisława Reymonta w 
Cychrach:
1.	 Julia	Bogacka
2.	 Mikołaj	Józef	Podbereski
•	 W Szkole Podstawowej w Dargo-
myślu:
1.	 Sandra	Gołębiewska
2.	 Natalia	Agnieszka	Janiak
3.	 Weronika	Lenartowicz
•	 W Szkole Podstawowej im. Marii 
Konopnickiej w Sarbinowie:
1.	 Roksana	Elżbieta	Dziedzic
•	 W Szkole Podstawowej w Smolnicy:
1.	 Paweł	Pacanowski
2.	 Agata	Wojciechowska
3.	 Weronika	Staszuk
4.	 Maksymilian	Łopuszyński
•	 W Szkole Podstawowej im. Kor-
nela Makuszyńskiego w Różańsku:
1.	 Oliwia	Smolarek
•	 W Gimnazjum Publicznym im. 
Arkadego Fiedlera w Dębnie:
1.	 Daria	Kurek
2.	 Agnieszka	Buczkowska
3.	 Agnieszka	Chmielewska
4.	 Aleksandra	Paliwoda

- Za wysokie wyniki w sporcie sty-
pendium otrzymali następujący 
uczniowie:
•	 W Szkole Podstawowej nr 1 im. Ko-
misji Edukacji Narodowej w Dębnie:
1.	 Dominika	Bajer
2.	 Marta	Chabasińska
3.	 Wiktoria	Olechnowicz
4.	 Faustyna	Sikorska
5.	 Klaudia	Szeptuch
6.	 Sandra	Szymanek
7.	 Wiktoria	Pazur
8.	 Paula	Patrzykąt
9.	 Natalia	Nowakowska
10.	Paulina	Walaszczyk
•	 W Szkole Podstawowej nr 3 im. 
Jarosława Dąbrowskiego w Dęb-
nie:
1.	 Maria	Borysewicz
2.	 Julia	Chmiel
3.	 Kacper	Wiarus
4.	 Jacek	Semenyszyn
5.	 Michał	Hoffmann
•	 W Gimnazjum Publicznym im. 
Arkadego Fiedlera w Dębnie:
1.	 Izabela	Przytuła
2.	 Agnieszka	Chmielewska
3.	 Magdalena	Zając
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URoczYStE zAKończENIE 
PROJEktU INtERREG

4.	 Natalia	Krakowiak
5.	 Hanna	Lubowicka
6.	 Aleksandra	Jagiełło
7.	 Łukasz	Jackowski

Burmistrz	Dębna	wręczył	także	na-
grody:	Malwinie	Joannie	Wojewodzie	
-	uczennicy	Szkoły	Podstawowej	nr	3	
im.	 Jarosława	Dąbrowskiego	w	Dęb-

nie	za	uzyskanie	tytułu	laureata	Woje-
wódzkiego	 Konkursu	 Matematyczne-
go	 oraz	 finalistom	 konkursów	 przed-
miotowych	w	Gimnazjum	Publicznym	
im.	Arkadego	Fiedlera	w	Dębnie.

Nagrody	 odebrała	 także	 drużyna	
dziewcząt	ze	Szkoły	Podstawowej	nr	
1	 im.	Komisji	Edukacji	Narodowej	w	
Dębnie	 za	 zajęcie	 I	 miejsca	 w	 Wo-
jewódzkich	 Igrzyskach	 Młodzieży	
Szkolnej	w		unihokeju	i	awans	do	Mi-

strzostw	Polski.
Burmistrz	 Dębna	 składa	 wszyst-

kim	 wyróżnionym	 gratulacje,	 życząc	
sukcesów	i	jak	najlepszych	wyników	
w	 dalszych	 etapach	 edukacji	 szkol-
nej.	 Słowa	 uznania	 kieruje	 również		
w	 stronę	 rodziców	 uczniów	 nagro-
dzonych	oraz	grona	pedagogicznego.

Wydział Oświaty, Kultury i Sportu
Urząd Miejski w Dębnie

4	lipca	br.	w	hali	sportowo	–	rehabilitacyjnej	w	Dębnie	
odbyło	się	uroczyste	zakończenie	projektu	pt.	„Transgra-
niczna	Sieć	Niemiecko	–	Polskich	Placówek	Kształcenia	
i	 Spotkań	 Landhof	 Arche	 Groß	 Pinnow	 –	 Krajnik	 Górny	
(Polska)	–	Landhof	Liepe	–	Dębno	(Polska)”	dofinanso-
wanego	 z	 Programu	 Operacyjnego	 Celu	 3	 Europejska	
Współpraca	 Terytorialna	 Współpraca	 Transgraniczna	
Krajów	Meklemburgia	–	Pomorze	Przednie/Brandenbur-
gia	i	Rzeczpospolitej	Polskiej	(Województwo	Zachodnio-
pomorskie)	2007	–	2013	dla	operacji	Wspólnoty	z	udzia-
łem	 Europejskiego	 Funduszu	 Rozwoju	 Regionalnego	 w	
Niemczech	i	w	Polsce	w	ramach	Celu	Europejska	Współ-
praca	Terytorialna.

Porozumienie	 Partnerskie	 pomiędzy	 partnerem	 wio-
dącym	 EJF,	 a	 partnerem	 uczestniczącym	 w	 projekcie	
Gminą	Dębno	dotyczące	wspólnej	realizacji	projektu	zo-
stało	podpisane	01	marca	2010	r.	Projekt	realizowany	był	
od	sierpnia	2010	r.	do	czerwca	2014	r.

W	uroczystości	wzięli	udział	min.:		Paweł	Bartnik	–	dy-
rektor	 biura	 Stowarzyszenia	 Gmin	 Polskich	 Euroregionu	
Pomerania	wraz	z			Ireną	Stróżyńską	-	wicedyrektor	biura,	
przedstawiciele	 lidera	 projektu	 Stowarzyszenia	 EJF	 ge-
meinnützige	AG	oraz	partnera	projektu	–	Gminy	Chojna.

Burmistrz	 Piotr	 Downar	
przedstawił	 zakres	 projektu.	
W	 ramach	 projektu	 obiekty	
dwóch	 szkół:	 Szkoły	 Podsta-
wowej	nr	1	i	Szkoły	Podstawo-
wej	nr	3	w	Dębnie	i	hala	spor-
towo	 -	 rehabilitacyjna	 zostały	
przygotowane	 do	 pełnienia	
funkcji	miejsca	spotkań	polsko	
–	niemieckich.	

W	Szkole	Podstawowej	nr	1	
zostały	wykonane	niżej	wymie-
nione	prace:

	-	modernizacja	i	przebudowa	części	pomieszczeń	w	bu-
dynku		pawilonu	socjalno	-	kulturalnego	(stołówki),
-	 zagospodarowanie	 terenu	 wokół	 hali	 sportowo	 –	 re-
habilitacyjnej	–	boisko	wielofunkcyjne	o	nawierzchni	ze	
sztucznej	trawy,	skate	park,	bieżnia,	stanowisko	do	skoku	
w	dal	i		pchnięcia	kulą,	tereny	zielone,	ogrodzenie	terenu,
-	wymiana	instalacji	CO.,	wody	i	cyrkulacji	oraz	przebudo-
wa	szatni,	natrysków	i	WC	–	wyremontowano	wszystkie	

łazienki	w	budynku	szkoły,	oraz	dokonano	kompleksowej	
wymiany	instalacji	CO.,
-	remont	piwnic	na	potrzebę	utworzenia	biblioteki	multi-
medialnej,
-	remont	elewacji	budynku	socjalno	–	kulturalnego	(stołówki).

W	budynku	filii	Szkoły	Podstawowej	nr	3	(obiekt	przy	
ul.	Jana	Pawła	II	63)	wykonano:

-	termomodernizację	budynku,
-	wymianę	podbitki	dachowej,	rynien	i	rur	spustowych.
Doposażono	 także	 pomieszczenia	 hotelowo	 –	 rekre-

acyjne	w	hali	sportowo	–	rehabilitacyjnej	-	zakupiono	me-
ble	i	sprzęt	do	pokoi	hotelowych,	jadalni,	sali	konferencyj-
nej.	Zakupiono	sprzęt	do	siłowni,	wykonano	saunę.	Hala	
posiada	 system	 monitorowania	 oraz	 sieć	 telefoniczną,	
internetową,	telefoniczną.

Na	 zakończenie	 dokonano	 symbolicznego	 otwarcia	
wyremontowanych	 obiektów	 poprzez	 przecięcie	 wstęgi	
przez	partnerów	projektu.

Wydział Planowania i Rozwoju
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REgIoNAlNA PlAcóWKA oPIEKUńczo-
tERAPEUtYczNA PoWStANIE W DĘBNIE

Po województwie pomorskim oraz śląskim, Regionalna Placówka Opie-
kuńczo - Terapeutyczna powstanie również na Pomorzu Zachodnim. Zo-
stanie ona ulokowana w Dębnie. Trafią do niej dzieci wymagające szcze-
gólnej opieki medycznej, rehabilitacyjnej i edukacyjnej. Porozumienie w 
sprawie powierzenia powiatowi myśliborskiemu prowadzenia ośrodka 
wraz z umową, na mocy której samorząd województwa wesprze urucho-
mienie placówki kwotą 200 tysięcy złotych podpisali, 24 lipca br. w Szcze-
cinie Marszałek Województwa Zachodniopomorskiego Olgierd Geblewicz, 
Starosta Myśliborski Arkadiusz Mazepa oraz Wicestarosta Alicja Prill.

Powstanie	nowej	regionalnej	pla-
cówki	wychodzi	naprzeciw	zapisom	
ustawy	o	wspieraniu	rodziny	i	syste-
mie	 pieczy	 zastępczej	 oraz	 wynika	
z	 analizy	 potrzeb,	 przeprowadzonej	
przez	 Regionalny	 Ośrodek	 Pomocy	
Społecznej,	dotyczących	ilości	dzie-
ci	kwalifikujących	się	do	umieszcze-
nia	w	ośrodku	podobnego	typu.

	Ponadto	uruchomienie	placówki	
poparł	 w	 maju	 2014	 roku	 Konwent	
Starostów	 Województwa	 Zachod-
niopomorskiego.	Miesiąc	później	na	
czynione	w	tej	sprawie,	od	listopada	
ubiegłego	roku,	przez	Starostę	Myśli-
borskiego	Arkadiusza	Mazepę	i	Mar-
szałka	Województwa	Zachodniopo-
morskiego	Olgierda	Geblewicza	sta-
rania,	 zgodę	 wyrazili	 również	 radni	
województwa.	

„Z	 przeprowadzonej	 analizy	 wy-
nikało,	 że	 nadal	 mało	 jest	 rodzin,	
które	 w	 sposób	 niezwykle	 specja-
listyczny	 i	 kompleksowy	 mogłyby	
poświęcić	się	opiece	nad	dziećmi,	u	
których	 zdiagnozowano	 wiele	 wad	
medycznych.	 To	 w	 końcu	 ogromna	
odpowiedzialność,	 jeżeli	 chodzi	 o	
ich	 proces	 leczenia,	 rehabilitacji	 a	
także	 edukacji.	 Jestem	 przekonany,	
że	 uruchomienie	 nowej	 placówki	
spełni	 oczekiwania	 wielu	 rodziców	
i	 pomoże	 im	 w	 codziennych	 wysił-
kach	związanych	z	opieką	nad	cho-
rymi	 dziećmi	 -	 komentował	 przy-
czyny	powstania	ośrodka	Marszałek	
Województwa	 Zachodniopomor-
skiego	-	Olgierd Geblewicz”.

	RPOT	powstanie	w	Dębnie	na	ba-
zie	 istniejącej	 Powiatowej	 Placówki	

Opiekuńczo	 -	 Wychowawczej.	 Do	
umieszczenia	 dziecka	 w	 placówce	
kierować	 będzie	 wprawdzie	 samo-
rząd	 województwa,	 ale	 na	 wniosek	
powiatu	 właściwego	 do	 ponoszenia	
wydatków	 na	 opiekę	 i	 wychowanie	
dziecka.	

„To	 właśnie	 powiaty	 będą	 po-
krywały	koszty	pobytu	dzieci	w	pla-
cówce,	w	której	 znajdą	się	miejsca	
nawet	dla	45	wychowanków	i	to	nie	
tylko	 z	 terenu	 Pomorza	 Zachodnie-
go.	Teraz,	po	podpisaniu	porozumie-
nia	 z	 Marszałkiem	 Województwa,	
potrzebna	 jest	 już	 tylko	zgoda	Rady	
Powiatu	 w	 Myśliborzu.	 Zależy	 nam	
na	tym,	aby	pierwsi	podopieczni	tra-
fili	 do	 nowego	 ośrodka	 już	 jesienią	
bieżącego	 roku.	 Posiadamy	 zarów-
no	obiekt,	który	zostanie	dostosowa-
ny	do	ich	potrzeb	wraz	ze	sprzętem	
rehabilitacyjnym	 jak	 i	 wykwalifiko-
waną	kadrę	-	mówił	tuz	po	podpisa-
niu	porozumienia	Starosta	Myślibor-
ski	Arkadiusz Mazepa”.

	 Podpisane	 porozumienie	 po-
między	 obydwoma	 samorządami	
sprawia,	 że	 województwo	 zachod-
niopomorskie	 będzie	 trzecim	 re-
gionem,	 po	 Pomorzu	 i	 Śląsku,	 w	
którym	funkcjonować	będzie	Regio-
nalna	Placówka	Opiekuńczo	-	Tera-
peutyczna.

Starostwo Powiatowe w Myśliborzu

HOŁD WARSZAWSKIM 
BOHATEROM

1	sierpnia	1944	roku,	dzień	rozpoczęcia	powstania	war-
szawskiego,	 to	 jedno	 z	 najważniejszych	 i	 najtragiczniej-
szych	wydarzeń	w		najnowszej	historii	Polski,	a	być	może	
i	w	całych	dziejach	państwa	polskiego.	Kolejne	rocznice	
heroicznego	 zrywu	 warszawiaków	 budzą	 nieustające	
emocje	i	nie	słabnące	dyskusje	na	temat	znaczenia	i	sen-
su	tej	krwawej	ofiary,	jaką	złożył	kwiat	młodzieży	polskiej	
i	mieszkańcy	stolicy	w	ciągu	63	dni	 trwającej	nierównej	
walki	 z	 hitlerowcami.	 Zastanawiamy	 się	 do	 dzisiaj,	 czy	
rozkaz	 Komendy	 Głównej	 AK	 o	 rozpoczęciu	 powstania	
był	 sensowny	 i	 jak	 należy	 ocenić	 postawy	 najwyższych	
dowódców	w	toku	jego	trwania.	Z	drugiej	strony	wyraża-
my	nasz	ogromny	i	niesłabnący	podziw	dla	bohaterskich	
postaw	 młodych	 żołnierzy,	 dziewcząt	 i	 chłopców	 Polski	
Walczącej,	słabo	uzbrojonych,	a	mimo	to	rzuconych	jak-
by	 „na	 pożarcie	 lwom”,	 do	 wypełnienia	 jakże	 częstych	
wtedy,	 niewykonalnych	 rozkazów.	 Przeraża	 nas	 ogrom	
cierpień	 jakich	 doznała	 ludność	 cywilna	 Warszawy,	 gi-
nąca	 każdego	 powstańczego	 dnia	 w	 tysiącach	 istnień	

ludzkich.	Mordowana	na	ulicach	umęczonego	miasta,	za-
sypywana	gruzami	walących	się	budynków,	ale	pomaga-
jąca	walczącym	na	ile	sił	fizycznych	i	psychicznych	stało.	
Złożyła	 olbrzymią,	 bo	 prawie	 stupięćdziesięciotysięczną	
ofiarę	 życia	kobiet,	 mężczyzn,	 starców	 i	dzieci.	 I	 na	ko-
niec	 samo	 miasto,	 praktycznie	 unicestwione,	 zburzone,	
by	 nigdy	 już	 się	 nie	 odrodzić.	 A	 jednak	 po	 zakończeniu	
działań	 wojennych	 przez	 wiele	 lat	 skutecznie	 dźwigane	
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znany	historyk	mediewista	i	re-
gionalista	 -	 przesympatyczny	 nie-
zwykle	 skromny	 Człowiek	 wzbo-
gacił	 zbiory	 Biblioteki	 Publicznej	
MiG	 w	 Dębnie	 im.	 A.	 Dobrowol-
skiego	 ofiarowując	 naszym	 Czy-
telnikom	wyjątkowej	treści	publi-
kacje	 zwarte.	 Wśród	 podarowa-
nych	książek	jest	niezwykle	cenny	
starodruk	 Grzegorza	 Knapiusa	
–	Słownik	łacińsko-polski	grecko-
-polski	powstały	na	początku	XVII	
w.,	o	obj.	1442	str.		Po	rekonstruk-
cji	będzie	 to	drugi	w	naszych	za-
sobach	po	Mszale	z	1724	r.,	starszy	
o	ponad	sto	lat	starodruk.
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z	 ruin,	odbudowywane	 	przez	 setki	 tysięcy	utrudzonych	
rąk,	tych,	którzy	znów	się	w	nim	osiedlili.	Warszawa	i	jej	
mieszkańcy	 nigdy	 nie	 zapomnieli	 tych	 tragicznych	 i	 za-
razem	bohaterskich	63	dni	w	swojej	wielowiekowej	hi-
storii.	Przez	cały	powojenny	czas,	mniej	lub	bardziej	ofi-
cjalnie	oddawali	cześć	tragicznie	poległym	i	zabitym	oraz	
żyjącym	jeszcze	świadkom	i	uczestnikom	walk	z	sierpnia	
i	września	1944	roku.

Tegoroczna	 70.	 rocznica	 Powstania	 Warszawskiego	
była	 obchodzona	 bardzo	 uroczyście	 nie	 tylko	 w	 stolicy	
kraju,	ale	też	w	wielu	miastach	i	miasteczkach	w	różnych	
zakątkach	Polski.

Również	nie	zapomniano	o	tragicznym	i	chwalebnym	
1	Sierpnia	1944	roku	w	naszym	mieście.	Do	wzięcia	udzia-
łu	w	uroczystości	pod	Pomnikiem	Orła	Białego	zapraszały	
mieszkańców	miasta	wywieszone	na	tablicach	ogłoszeń	
i	 zamieszczone	 w	 Internecie	 plakaciki	 z	 rzucającym	 się	
w	oczy	charakterystycznym	znakiem	Kotwicy,	symbolem	
Polski	Walczącej.	

Przed	godziną	17.00,	czyli	pamiętną	„Godziną	W”	przy	
pomniku	zgromadziła	się	kilkunastoosobowa	grupa	miesz-

kańców,	którzy	znaleźli	chwilę	czasu	i	spotkali	się,	aby	w	
ten	 sposób	 zamanifestować	 więź	 z	 milionami	 Polaków,	
którzy	pragnęli	złożyć	należny	hołd	Bohaterskim	Powstań-
com	i	Bohaterskiemu	Miastu.	Rozległy	się	syreny	alarmo-
we,	które	w	ten	wymowny	sposób	miały	przypomnieć	Po-
lakom	ten	historyczny	fakt	-	początek	zrywu	powstańcze-
go.	Zgromadzeni	u	stóp	pomnika	i	kilkanaście	innych	osób	
w	jego	okolicy	potrafiło	zatrzymać	się	w	zadumie	i	ciszy.	

Gdy	 przebrzmiały	 syreny,	 słowo	 do	 zgromadzonych	
wygłosił	 Burmistrz	 Dębna	 Piotr	 Downar.	 	 Na	 stopniach	
Pomnika	Orła	Białego	złożone	zostały	wiązanki	kwiatów	
i	 zapalono	 znicze.	 Uczestnikami	 uroczystości	 byli	 obok	
burmistrza,	sekretarz	Gminy	Anna	Szymczyk,	radny	Adam	
Kaczmarczyk,	 Ryszard	 Czaczka	 członek	 Światowego	
Związku	Żołnierzy	Armii	Krajowej,	Józef	Cierluk	członek	
Związku	Byłych	Więźniów	Politycznych,	Zofia	Sadowska	
prezes	 Zarządu	 Związku	 Sybiraków	 oraz	 Maria	 Mazur	
reprezentująca	 Zarząd	 Związku	 Kombatantów	 RP	 oraz	
członkowie	koła	Prawa	i	Sprawiedliwości	na	czele	z	Da-
nutą	 Patkowską,	 radną	 Rady	 Powiatu.	 Młode	 pokolenie	
mieszkańców	Dębna	 reprezentowali	Marek	Aleksandro-
wicz	i	Bartosz	Ramus.

A K

Namyślin,	12.08.2014	r.
c.d.	dziś	pisane	„na	kolanie”

Tak pamiętasz, tak się starasz
Wszyscy Ci tu bardzo drodzy
Chociaż z wiedzą jaką mamy
Pewnie do Twej – ciut ubodzy.

Nie zapomną przyjaciele,
że dziś jesteś razem z nami

Bo wsłuchując się w wypowiedź
W całe zdania słowo w słowie

Ja to czuję, może wszyscy,
że historia szumi w głowie.

Przekazujesz dziś swe książki
Wśród nich nawet starodruki

Wierzę – znajdą godne miejsce
Dla potomnych, dla nauki.

I Namyślin też spamięta
Bo tam liczna Twa rodzina.

Ze pamiątki swe oddałeś
Tak po prostu, tak jak chciałeś.

Bliska Ci ta Biblioteka
Tak daleka od Krakowa

I choć nie jest w naszej Gminie
Zawsze czuję tak od serca,

że jest tutaj
Jak w najbliższej nam rodzinie.

Ty też to czujesz.

Krystyna Mierzejewska

Z ogromną wdzięcznością
Serdecznie dziękujemy 

Janina Tylman
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WAKACJE W BIBLIOTECE

Wakacyjny	lipiec	był	dla	pracowników	Oddziału	Dzie-
cięcego	Biblioteki	Publicznej	MiG	w	Dębnie	im.	A.	Dobro-
wolskiego	okresem	obfitej	pracy	z	małymi	czytelnikami.	
W	tym	czasie	pod	hasłem	„Hurra!	Nareszcie	WAKACJE!	
Na	pewno	mam	racje!”	zorganizowano	zajęcia		dla	dzieci	
wypoczywających	w	mieście.	Codziennie	w	spotkaniach	
uczestniczyło	średnio	25	zapisanych	czytelników	–	bywa-
ło,	że	więcej,	gdyż	lista	z	dnia	na	dzień	się	powiększała.

Niestety	z	uwagi	na	ograniczoną	przestrzeń,	w	zajęciach	
nie	mogły	uczestniczyć	wszystkie	chętne	dzieci.	Jednak-
że,	na	miejsce	dzieci	wyjeżdżających	na	urlopy	„wskaki-
wały”	dzieci	z	listy	rezerwowej.	I	tak,	codziennie	dzieciom	
czytano	bajki,	organizowano	zabawy	plastyczne,	warszta-
ty	techniczne,	gry	i	zabawy	ruchowe	na	świeżym	powie-

trzu	oraz	rozgrywki	umysłowe.	Nie	zabrakło	tradycyjnego	
już	 „Kina	 u	 Kubusia”	 czyli	 biletu	 za	 jeden	 uśmiech	 jak	
również	udanej	zabawy	na	zakończenie	–	tym	razem	było	
to	PIDŻAMA	PARTY	i	pizza!	

Zabawa	była	wyśmienita,	dzieci	wspaniałe,	humory	do-
pisywały	wszystkim	 -	zarówno	uczestnikom	 jak	 i	opieku-
nom	–	jednym	zdaniem:	Wakacje	z	dziećmi	były	udane!	

P.s.
Dzieciaki!	 Wszystko	 czego	 nie	 zdążyliśmy	 przeżyć,	

przeczytać	 czy	 zrobić	 –	 nadrobimy	 w	 czasie	 kolejnych	
spotkań	–	najbliższe	już	w	okresie	ferii	zimowych,	na	któ-
re	już	dziś	serdecznie	Was	zapraszamy.

Bibliotekarze Oddziału Dziecięcego

Regionalne 
Nowości 

Wydawnicze

Pod	 koniec	 2013	 roku	 nakładem	
Wydawnictwa	 Naukowego	 Wy-
działu	 Humanistycznego	 Uniwer-
sytetu	 Szczecińskiego	 ukazała	 się	
książka	dra	hab.	Radosława	Skryc-
kiego	 (prywatnie	 związanego	 z	
ziemią	chojeńską)	pt.	„Prace	karto-
graficzne	w	dolinach	Odry,	Warty	i	
Noteci	w	okresie	fryderycjańskim”.	
Autor	omawia	w	swoim	dziele:
•	 Kartografię	 urzędową	 w	 pań-
stwie	Brandenbursko	–	Pruskim.

•	 Rozwój	pruskiej	kartografii	urzędowej	w	czasach	Fry-
deryka	II.
•	 Szczegółowo	omawia	dzieła		kartografa	pruskiego	Go-
swiena	Othmara	Schulza	i	jego	„spadkobierców”:	Franza	
Ludwiga	Güssefelda	i	Daniela	Friedricha	Sotzmanna.	Tu	
należy	zauważyć,	że	znane	są	dwie	mapy	okolic	Dębna	
G.O.	Schulza	z	1774	roku.	Jedna	z	nich	jest	reprodukowa-
na	w	kolorze	na	str.	191.
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XVIII Triada Teatralna 

•	 Autor	 krytycznie	 omawia	 stan	 polskich	 badań	 nad	
kartografią	pruską,	a	publikacja	dra	hab.	R.	Skryckiego	
wypełnia	znaczącą	lukę	w	tym	zakresie.
	 W	aneksach	są	min.:	instrukcje	dla	mierniczych	inży-
nierów,	katalog	map	majątkowych	G.O.	Schulza	(z	nasze-
go	terenu:	Bogusław,	Chwarszczany,	Cychry,	Dębno,	Krze-
śnica,	Wysoka),	katalog	map	leśnych		(z	naszego	terenu:	
Kostrzyn-Drzewice,	 Mosina,	 Namyślin).	 Ponadto	 wykaz	
map	rękopiśmiennych	G.O	Schulza,		obszerną	bibliogra-

fię	i	kolorowe	tablice	cennych	poznawczo	32	map	w	tym:	
łęgów		odrzańskich	(V),	Nowej	Marchii	(VI),	powiatu	my-
śliborskiego	 (IX),	powiatu	chojeńskiego	 (XIV	a	 i	XIV	b),	
mapy	majątkowej	Dębna	z	1774	 roku	(XXIII).	Wszystkie	
prezentowane	mapy	pochodzą	ze	zbiorów	Geheimes	Sta-
atsarchiv		Berlin	-	Dahlem	-	Preussischer	Kulturbesitz	oraz	
Staatsbibliothek zu	 Berlin	 	 Preussischer	 -	 Kulturbesitz. 
Książka	liczy	200	stron	formatu	A-4.	Oprawa	twarda.	Po-
winna	znajdować	się	obowiązkowo	w	zbiorach	bibliotek	
i	regionalistów	na	naszym	terenie.	

Lech Łukasiuk

Miesiąc	lipiec	zwyczajowo	stał	się	teatralną	stolicą	re-
gionu	za	sprawą	XVIII	Triady	Teatralnej,	która	odbywała	
się	w	dniach	4	–	6	lipca	2014	r.	w	Dębnowskim	Ośrodku	
Kultury.

Jednakże	 już	 3	 lipca	 br.	 do	 Dębnowskiego	 Ośrodka	
Kultury	zjechały	się	teatry	z	całej	Polski,	aby	wziąć	udział	
w	przygotowanych	na	ten	dzień	atrakcjach.	W	tym	roku	
profesjonalni	instruktorzy	uczyli	aktorstwa,	reżyserii,	tań-
ca	etnicznego	 i	współczesnego,	 śpiewu.	Nowością	oka-
zały	się	warsztaty	kaligrafii	czyli	nauki	ozdobnego	pisania	
oraz	warsztaty	czerpania	papieru	i	tworzenia	w	drewnie,	
jak	również	warsztaty	gry	na	instrumentach	pasterskich,	
drewnianych.	 Warsztaty	 skierowane	 były	 do	 wszystkich	
tych,	którzy	chcieli	 zdobywać	nowe	doświadczenia,	od-
krywać	niewykorzystane	pokłady	ukrytych	talentów.	Miłą	
atrakcją	była	także	sztafeta	kajakowa	na	jeziorze	Lipowo	
w	 Dębnie,	 promująca	 walory	 przyrodnicze	 naszej	 miej-
scowości	oraz	zdrowy	tryb	życia.

4	lipca	br.	dokładnie	o	godzinie	15:00	wyruszyła	ulica-
mi	miasta	parada	teatrów	zachęcająca,	a	nawet	nawołu-
jąca	mieszkańców	do	uczestniczenia	w	imprezie.	

O	 godzinie	 17:30	 XVIII	
Triada	 Teatralna	 pn.:	
„Drewniana”	 została	 ofi-
cjalnie	rozpoczęta	podczas	
uroczystej	inauguracji,	któ-
rą	w	sposób	inny	niż	bywa-
ło	 to	 w	 zwyczaju	 (prawie	
poważny)	 poprowadzili	
wspólnie	 Anatol	 Wierz-
chowski	 -	 pomysłodawca	
imprezy,	 instruktor	 teatru	
KOD	 oraz	 Michał	 Chole-
wiński	-	pełniący	obowiąz-
ki	 dyrektora	 Dębnowskie-
go	Ośrodka	Kultury.		Oczy-
wiście	w	czasie	jej	trwania	

nie	 zabrakło	 konkursów	 dla	 instruktorów,	 profesorów	
prowadzących	warsztaty	oraz	zaproszonych	gości,	którzy	
w	pocie	czoła	napełniali	wielkie	wory	trocinami	oraz	ry-
walizowali	w	wyścigu	na	„trocinowych	koniach”.

Po	 inauguracji	 jako	 pierwsza	 na	 scenie	 prezentowa-
ła	 swoje	 umiejętności	 aktorskie	 Grupa	 Teatralna	 TAKA	
PAKA	 ze	 Szkoły	 Podstawowej	 Nr	 3	 z	 Dębna	 w	 sztuce	

„Szlemiel”.	O	godzinie	20:00	Teatr	Krzywa	Scena	ze	Star-
gardu	 Szczecińskiego	 kończąc	 pierwszy	 dzień	 festiwalu	
zaprezentował	przedstawienie	„Tatamamajaipies”.

Sobotnie	 popołudnie	 rozpoczął	 „Bunt	 czarownic	 w	
krainie	bajek”	w	wykonaniu	Teatru	Rodzinnego	„FIGIEL”	
z	Połczyna	Zdroju.	W	kolejnych	odsłonach	występowały	
teatry		Prawieprofesjonalni	z	Gorzowa	Wielkopolskiego	z	
etiudą	„Próba”	oraz	sztuką	„Na	pełnym	morzu”	oraz	Teatr	
„KOD”	z	Dębna	w	najnowszym	przedstawieniu	„Smycz”.

Prawdziwy	pokaz	sztuki	aktorskiej	zaprezentował	Ja-
nusz	 Janiszewski	 z	 Gryfina,	 występując	 w	 monodramie	
inspirowanym	 twórczością	 Stanisława	 Ignacego	 Witkie-
wicza	–	„IP”.	Na	zakończenie	dnia	pełnego	niezapomnia-
nych	wrażeń	odbył	się	porywający	koncert	kapeli	 folko-
wej	FREE	VILLAGE.

Niedzielę	 	 rozpoczął	 Teatr	 COKOLWIEK	 z	 Głubczyc	
przedstawieniem	 „Kot	 otworzy	 drzwi”,	 następnie	 Teatr	
„UHURU”	 z	 Gryfina	 zaprezentował	 sztukę	 pod	 tytułem	
„Fantom”,	 natomiast	 teatr	 „KONTAKT”	 z	 Kołobrzegu	
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porwał	wszystkich	w	krainę	marzeń	za	 sprawą	spektaklu	
„Odloty”	 na	 podstawie	 „Sklepów	 cynamonowych”	 Bruno	
Schulza.	

Pokazy	 teatralne	 podczas	 XVIII	 Triady	 zakończyli	 nasi	
goście	z	Łotwy	–	Teatr	Studio	Yorik	prezentując	plenerowe	
przedstawienie	 pt.	 „Seven	 Hills”.	 Niezwykle	 wzruszającą	
częścią		Triady	okazały	się	pokazy	powarsztatowe,	podczas	

których	uczestnicy	prezentowali	umiejętności	zdobyte	pod-
czas	czterodniowej	wizyty	w	naszym	mieście.

Ostatnim	akcentem	dębnowskiego	święta	teatru	był	wy-
stęp	gwiazdy	–	Krystyny	Podleskiej	(znanej	z	niezapomnia-
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XXI ogólNoPolSKIE SPotKANIA tWóRczE 
„INSPIRAcJE MAłą oJczYzNą”

nej	roli	w	filmie	„Miś”),	która	wykonała	monodram	„Mój	
boski	rozwód”	w	reżyserii	Jerzego	Gruzy.

Podsumowując	XVIII	Triadę	Teatralną	pn.:	 „Drewnia-
na”	wraz	z	warsztatami	pragniemy	podziękować	wszyst-
kim	uczestnikom,	instruktorom	grup,	gwiazdom	naszego	
festiwalu			za	wspólnie	spędzony	czas,	chwile	wzruszeń	i	
wartości	artystyczne	których	nie	da	się	wycenić.	Podzięko-
wania	składamy	także	wspaniałym	wolontariuszom,	dzię-
ki	ich	bezinteresownej	pomocy	tak	dobra	organizacja	im-
prezy	nie	była	by	możliwa.	Dziękujemy	również	Anatolowi	
Wierzchowskiemu,	 który	 osiemnaście	 lat	 temu	 wpadł	
na	 pomysł	 stworzenia	 festiwalu	 teatralnego	 w	 naszym	
mieście	i	po	dziś	dzień	co	roku	stoi	na	straży	porządku	i	
poziomu	artystycznego	każdej	z	Triad.	Serdeczne	wyrazy	
wdzięczności	składamy	także	na	ręce	Samorządu	Gminy	
Dębno	oraz	dyrekcji	Gospodarczego	Banku	Spółdzielcze-
go	w	Barlinku/	oddział	w	Dębnie	za	pomoc	finansową.	

XVIII	 Triada	 Teatralna	 pn.:	 „Drewniana”	 wraz	 z	
warsztatami	została	zorganizowana	w	ramach	projek-
tu	współfinanowanego	ze	środków	Unii	Europejskiej	w	
ramach	 działania	 413	 Wdrażanie	 Lokalnych	 Strategii	
dla	 małych	 projektów	 tj.	 operacji,	 które	 nie	 realizują	
działań	Osi	3,	ale	przyczyniają	się	do	 realizacji	celów	
tej	Osi	programu	Rozwoju	Obszarów	Wiejskich	na	lata	
2007	–	2013.	„Europejski	Fundusz	Rolny	na	rzecz	Roz-
woju	Obszarów	Wiejskich:	Europa	inwestująca			w	ob-
szary	wiejskie”.

Małgorzata Wawrzycka - Dawidowicz

	 W	dniach	7-	21	lipca	br.	Dębnow-
ski	 Ośrodek	 Kultury	 stał	 się	 	 stolicą	
malarstwa	 Pomorza	 Zachodniego	
za	 sprawą	 ogólnopolskiego	 pleneru	
malarskiego,	który	na	stałe	wrócił	do	
DOK-u	po	czternastu	latach	nieobec-
ności.		Do	naszego	miasta	przyjecha-
ło	 kilkunastu	 wspaniałych	 artystów	
malarzy,	którzy	właśnie	tu	przez	dwa	
tygodnie	 szukali	 inspiracji	 zwiedza-
jąc	miasto	i	okolice	w	poszukiwaniu	
piękna,	 ciekawych	 krajobrazów	 i	
ulotnych	 chwil	 godnych	 uwiecznie-
nia	na	płótnie.	
	 Oficjalne	 otwarcie	 pleneru	 mia-
ło	 miejsce	 w	 środę,	 9	 -	 go	 lipca	 w	
sali	 widowiskowej	 Dębnowskiego	
Ośrodka	 Kultury.	 	 W	 uroczystości	
wzięli	 udział	 artyści,	 władze	 gminy	
Dębno	oraz	zaproszeni	goście.	Funk-
cję	 komisarza	 XXI	 Ogólnopolskich	
Spotkań	Twórczych	pełniła	znakomi-
ta	artystka,	malarka		z	Gorzowa	Wiel-
kopolskiego	–	Anna	Szymanek,	która	
dała	namówić	się	organizatorom	na	
wystawę	autorską	swoich	prac.	Wy-

stawa	 wspaniałych	 obrazów	 uświet-
niła	inaugurację	pleneru.
	 Podsumowaniem	 wydarzenia	
była	 robocza	 wystawa	 poplenerowa	
przygotowana	 w	 niedzielę	 20	 lipca	
br.	 na	 placu	 Konstytucji	 3-go	 Maja.	
Prezentacja	 	 obrazów	 na	 świeżym	
powietrzu	 	 była	 nowym	 akcentem	
dębnowskich	 plenerów,	 która	 miej-
my	 nadzieję	 zapoczątkuje	 nową	 tra-

dycję	wyjścia	z	tak	wspaniałą	sztuką	
do		mieszkańców	naszego	miasta.

	 W	 tym	 roku	 XXI	 Ogólnopolskie	
Spotkania	 Twórcze	 swoją	 obecno-
ścią	zaszczycili:
•	 Jolanta	Opolska,
•	 Krystyna	Rudzka	-	Przychoda,
•	 Barbara	Pierzgalska,
•	 Barbara	Gruszka,
•	 Jan	Dubrowin,
•	 Juliusz	Marweg,
•	 Edward	Habdas,
•	 Jacek	Kośmiński,
•	 Stanisław	Mazuś,
•	 Karol	Mazuś,
•	 Zbigniew	Murzyn,
•	 Jan	Żyrek.
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Rok	 Kulturalny	 2013/2014	 był	 dla	 nas	 bardzo	 szczo-
dry.	Przyniósł	wiele	nagród	 i	wyróżnień	zdobytych	przez	
uczestników	 sekcji	 na	 szczeblu	 wojewódzkim,	 ogól-
nopolskim	 i	 międzynarodowym.	 Obfitował	 w	 podróże,	
warsztaty	 i	 plenery	 organizowane	 w	 Polsce	 i	 na	 terenie	
Niemiec,	podczas	których	kulturalna	rodzina	Dębna	pro-
mowała	nasze	miasto,	region	i	całe	pomorze	zachodnie.		
Teatr	„KOD”	obchodził	jubileusz	dwudziestu	lat	istnienia,	
a	chór	„Srebrny	Włos”	świętował	piętnastolecie.	W	pro-

gach	Dębnowskiego	Ośrodka	Kultury	gościliśmy	między	
innymi	 kabarety	 „Słoiczek	 Po	 Cukrze”	 oraz	 „Ciach”,	 ze-
spół	 „Artes	 Ensamble”,	 „Wolną	 Grupę	 Bukowina”,	 ak-
torkę	Krystynę	Podleską,	zespoły	„Dżem”,	„Afromental”	i	
„Skaner”.		

Dębnowski	 Ośrodek	 składa	 serdeczne	 podzięko-
wania	wszystkim	instytucjom,	firmom	i	 ludziom	dobrej	
woli,	 którzy	 w	 ciągu	 ostatniego	 roku	 przyczynili	 się	 do	
organizacji	 kilkudziesięciu	 imprez	 przeprowadzonych	
przez	 nas	 na	 terenie	 gminy	 Dębno.	 Wielkie	 podzięko-
wania	należą	się	także	niestrudzonym	wolontariuszom,	
a	 przede	 wszystkim	 dzieciom,	 młodzieży	 i	 dorosłym	
uczestniczącym	w	sekcjach	ośrodka,	którzy	swoją	obec-
nością,	zapałem	i	ciężką	pracą	tworzą	kulturalne	serce	
naszej	małej	ojczyzny.	

		Michał Cholewiński
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zAKończENIE RoKU 
KUltURAlNEgo 2013/2014

„WolNA gRUPA BUKoWINA” 
KoNcERtoWAłA W DĘBNIE

	 W	 plenerze	 uczestniczył	 także	
Włodzimierz	 Browiński	 –	 plastyk,	
pejzażysta,	 pracownik	 Dębnowskie-
go	Ośrodka	Kultury.
	 Artyści	 wyjeżdżając	 zostawili	 w	
naszym	mieście	cząstkę	siebie	zosta-
wiając	kilkanaście	wspaniałych	obra-

zów,	 które	 od	 września	 będą	 wędro-
wać	po	szkołach	i	 instytucjach	naszej	
gminy	 a	 następnie	 stworzą	 stałą	 wy-
stawę	w	Dębnowskim	Ośrodku	Kultu-
ry,	którą	będzie	mógł	podziwiać	każdy	
kto	odwiedzi	nasze	skromne	progi.
	 Organizatorzy	 składają	 serdeczne	
podziękowania	 Piotrowi	 Downarowi	
–	Burmistrzowi	miasta	oraz	Samorzą-

dowi	Gminy	Dębno	za	sfinansowanie	
tak	wspaniałego	przedsięwzięcia.		
	 Dziękujemy	również	Marii	Żukrow-
skiej-Mróz	z	Placówki	Wielofunkcyjnej	
w	Dębnie	za	pomoc	w	organizacji	im-
prezy	oraz	Annie	Szymanek	–	niezastą-
pionemu	komisarzowi	plenerów	ma-
larskich.

Michał Cholewiński 

26	czerwca	br.	Dębnowski	Ośrodek	Kultury	oficjalnie	
zakończył	Rok	Kulturalny	2013/	2014.	Na	sali	widowisko-
wej	 zgromadziło	 się	 kilkaset	 osób,	 które	 przez	 ostatnie	
dwanaście	 miesięcy	 uczestniczyły	 w	 zajęciach	 blisko	
dwudziestu	sekcji	 i	kół	 zainteresowań	działających	przy	
DOK-u.	Na	scenie	zaprezentowała	się	szkoła	tańca	KEEP,	
Big	 Band	 pod	 batutą	 Krzysztofa	 Kowalewskiego,	 kapela	

folklorystyczna	Dębniacy,	chór	Srebrny	Włos,	dzieci	i	mło-
dzież	z	sekcji	muzycznej	prowadzonej	przez	Aleksego	Go-
łębiowskiego,	a	 także	sekcja	 tańca	 towarzyskiego.	Przy-
byli	goście	mogli		podziwiać	wystawy	sekcji	garncarstwa,	
rękodzieła	artystycznego	oraz	grupy	plastycznej	„Pastele”.		

Choć	piątek	trzynastego	do	tej	pory	kojarzył	się	głów-
nie	 z	 pechem	 w	 Dębnowskim	 Ośrodku	 Kultury	 właśnie	
13	czerwca	br.	odbyło	się	prawdziwe	święto	muzyki.		W	
sali	 widowiskowej	 DOK-u	 wystąpiła	 „Wolna	 Grupa	 Bu-

kowina”	–	absolutna	gwiazda	polskiej	poezji	 śpiewanej,	
stojąca	w	jednym	szeregu	z	 takimi	zespołami	 jak	„Stare	
Dobre	Małżeństwo”,	„Czerwony	Tulipan”	czy	„Pod	Budą”.	

Podczas	półtoragodzinnego,	pełnego	emocji	koncertu	
istniejąca	od	czterdziestu	 trzech	 lat	 grupa	przypomniała	
dębnowskiej	 publiczności	 swoje	 największe	 przeboje	
oraz	utwory	z	najnowszej	płyty	pt.	„Słonecznik”.			
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WAKACyJnE
SpOTKAnIA Z KuLTuRą

„Wolna	 Grupa	 Bukowi-
na”	 powstała	 na	 początku	
lat	70	XX	wieku.	Zespół	za-
debiutował	w	1971	roku	na	
Giełdzie	Piosenki	Turystycz-
nej	 w	 Szklarskiej	 Porębie.	
Powstał	 w	 Busku	 -	 Zdroju,	
a	 założył	 go	 ówczesny	 ma-
turzysta	 Wojciech	 Bellon.	
Piosenką	Wojtka	,,Pondzie”	
wyśpiewali	 jedną	 z	 głów-
nych	 nagród.	 Miała	 formu-
łę	 zespołu	 otwartego,	 toteż	
występowało	 z	 nią	 wielu	

znanych	 polskich	 wykonawców	 i	 muzyków.	 Trzon	 ze-
społu	stanowili:	Wojciech	Bellon	-	twórca	tekstów	więk-
szości	piosenek,	Grażyna	Kulawik,	Wojciech	Jarociński	i	
Wacław	 Juszczyszyn.	 Poza	 sporym	 dorobkiem	 fonogra-
ficznym	zespół	ma	na	swym	koncie	wielokrotnie	nagro-
dzone	występy	na	licznych	polskich	festiwalach	w	tym	na	
Festiwalu	Polskiej	Piosenki	w	Opolu,	Studenckim	Festi-
walu	Piosenki	w	Krakowie,	udział	w	studenckich	festiwa-

lach	FAMA	oraz	dwukrotny	występ	dla	150	tysięcznej	wi-
downi	na	Przystanku	Woodstock.	Zespół	ma	też	za	sobą	
wielokrotne	występy	zagraniczne	w	Europie,	a	także	dla	
Polonii	w	Kanadzie,	USA	i	Irlandii.	

Dębnowski	Ośrodek	Kultury	składa	serdeczne	podzię-
kowania	 wszystkim	 tym,	 którzy	 ten	 magiczny	 wieczór	
postanowili	 spędzić	 razem	 z	 nami,	 	 wsłuchując	 się	 w	
dźwięki	najpiękniejszych	utworów	z	nurtu	polskiej	poezji	
śpiewanej.			

Michał Cholewiński 

W	dniach	28	lipca	-	8	sierpnia	br.	Dębnowski	Ośrodek	
Kultury	był	organizatorem	zajęć	dla	dzieci	w	ramach	Wa-
kacyjnych	Spotkań	z	Kulturą.	Przez	dwa	tygodnie	młodzi	
mieszkańcy	 naszego	 miasta	 uczestniczyli	 w	 zajęciach	
muzycznych,	 plastycznych,	 garncarskich,	 akrobatycz-

nych,	tanecznych	i	rękodzielniczych	prowadzonych	przez	
instruktorów	 DOK-u.	 30	 lipca	 Teatr	 ART	 RE	 	 z	 Krakowa	
wystawił	 dodatkowo	 interaktywne	 przedstawienie	 dla	
dzieci	pt.	„Wilk	i	zając	na	wakacjach”.

Wszyscy	 uczestnicy	 Wakacyjnych	 Spotkań	 z	 Kulturą	
otrzymali	 kolorowe	 dyplomy	 ukończenia	 zajęć	 oraz	 za-
proszenie	na	słodki	poczęstunek	przygotowany	przez	pra-
cowników	Dębnowskiego	Ośrodka	Kultury.

Michał Cholewiński 

Warsztaty sekcji DOK-u 
w Kołobrzegu

28	 czerwca	 br.	 blisko	 pięćdzie-
sięcioosobowa	 grupa	 dzieci	 i	 mło-
dzieży	 z	 zespołów	 Big	 Band	 oraz	
KEEP	 wyruszyła	 do	 Kołobrzegu.	
Była	 to	podróż	stanowiąca	podzię-
kowanie	 za	 całoroczną,	 ciężką	

pracę	 i	 sumienne	 uczestnictwo	 w	
zajęciach	 organizowanych	 przez	
Dębnowski	 Ośrodek	 Kultury.	 Choć	
Kołobrzeg	 przywitał	 nas	 padającym	
deszczem	to	zaraz	po	zakwaterowa-
niu	 w	 ośrodku	 wczasowym	 „Pod-
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zgłoszone	w	kategorii		„Produkty	regionalne	lub	tradycyj-
ne	pochodzenia	roślinnego”	oraz	nalewkę	z	pędów	sosny	
„Sosnówkę”	zgłoszoną	w	ramach	kategorii	„Napoje”.

W	obydwu	konkursach		reprezentanci	z	gminy	Dębno	
zostali	wyróżnieni	przez	jury	oraz	sędziów.

W	 konkursie	 na	
Supersołtysa	 i	 Super-
sołectwo	 „3xS”	 sołec-
two	 Warnice	 zajęło	
II miejsce. Za	 swoje	
osiągnięcia	 uczestnicy	
otrzymali	 srebrny	 me-
dal,	bon	o	wartości	300	
zł	przeznaczony	na	na-
sadzenia	 wieloletnie	
oraz	 bilet	 wstępu	 do	
Ogrodu	 Dendrologicz-
nego	w	Przelewicach.

W	 konkursie	 ku-
linarnym	 Bogusława	
Sługocka	 zachwyciła	
jury	smakiem	obydwu	
zgłoszonych	 produk-
tów,	za	które	zajęła	na-
stępujące	miejsca:
•	 I	miejsce:	nalewka	z	pędów	sosny	„Sosnówka”,
•	 III	miejsce:	ciasteczka	żołędziowe	z	Dębna.

Bogusława	Sługocka	jako	laureatka	ww.	konkursu	zo-
stała	zaproszona	do	udziału	w	XIV	edycji	ogólnopolskiego	
konkursu	 „Nasze	 Kulinarne	 Dziedzictwo	 -	 Smaki	Regio-
nów”,	którego	organizatorem	na	szczeblu	centralnym	jest	
Polska	Izba	Produktu	Regionalnego	i	Lokalnego	wspólnie	
ze	Związkiem	Województw	RP.

Uczestnikom	obydwu	konkurencji	dziękujemy	za	re-
prezentację	naszej	gminy	i	gratulujemy	oraz	życzymy	dal-
szych	sukcesów.

Wydział Planowania i Rozwoju
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MIESzKAńcY gMINY DĘBNo 
NAGRODZENI NA tILiA

Kapela „Dębniacy” laureatem na 
festiwalu w kamieniu Pomorskim

czele	 II”,	 oddalonym	 od	 centrum	
o	 pięć	 kilometrów	 wszyscy	 udali	
się	 dzielnie	 na	 zwiedzanie	 mia-
sta.	 	 Podczas	 czterodniowego	 po-
bytu	 zdążyliśmy	 także	 wyruszyć	 w	
rejs	 statkiem	 pirackim,	 odwiedzić	
park	 linowy	 i	 zwiedzić	 przepiękną	
latarnię	 morską	 oraz	 rozegrać	 nie-
zliczoną	ilość	meczów	siatkarskich	
pomiędzy	uczestnikami	wyjazdu,	a	
opiekunami.	 	 W	 planie	 nie	 mogło	
również	zabraknąć	wizyty	na	plaży,	

kąpieli	 w	 morzu	 i	 słodkiego	 leniu-
chowania	 przy	 kapryśnym	 tym	 ra-
zem	słońcu.	

Jednak	 wyjazd	 z	 Dębnowskim	
Ośrodkiem	Kultury	to	zawsze	połą-
czenie	przyjemnego	z	pożytecznym,	
dlatego	wszyscy	uczestniczyli	także	
w	 codziennych	 warsztatach	 aby												
w	 przeddzień	 wyjazdu	 dać	 wspa-
niały	 pokaz	 swoich	 umiejętności	
przed	wesołą,		kołobrzeską	publicz-
nością.	

DOK

22	czerwca	br.	na	plaży	miejskiej	w	Choszcznie	odbyła	
się	 coroczna	 impreza	 Stowarzyszenia	 „Lider	 Pojezierza”	
–	„Targi	Inicjatyw	Lokalnych	i	Awangardowych	–	TILiA”.

Podczas	 imprezy	 przeprowadzono	 dwa	 konkursy,	 w	
których	wzięli	udział	również	mieszkańcy		gminy	Dębno.	

W	konkursie	pn.	Konkurs	na	Supersołtysa	i	Supersołec-
two	„3xS”,	który	polegał	na	rywalizacji	w	konkurencjach	
siłowych	i	zręcznościowych	udział	wzięli	przedstawiciele	
sołectwa	Warnice	na	czele	z	sołtyską	-	Mieczysławą Ora-
czewską.

Drugim	konkursem	był	konkurs	kulinarny	pn.	„Smaki	
Pojezierza”,	w	ramach	którego	jak	sama	nazwa	wskazuje,	
uczestnicy	prezentowali	przysmaki	kulinarne.		

Również	w	tym	konkursie	uczestniczyła	reprezentant-
ka	gminy	Dębna,	którym	była	Bogusława	Sługocka,	pre-
zentująca	dwa	produkty:	ciasteczka	żołędziowe	z	Dębna,	

Kapela	 „Dębniacy”	 z	 Dębnowskiego	 Ośrodka	 Kultury	
w	dniach	26-27	 lipca	br.	uczestniczyła	w	XVIII	Festiwalu	
Współczesnej	Kultury	Ludowej	im.	Jana	Iwaszczyszyna	w	

Kamieniu	 Pomorskim.	 Znalazła	 się	 w	 gronie	 laureatów	
zajmując	III	miejsce	w	kategorii	kapele	 instrumentalno-
śpiewacze.	

Organizatorzy	na	tę	okoliczność	wydali	śpiewnik	„Na	
ludowa	nutę”,	w	którym	znalazły	się	również	dwa	utwory	
skomponowane	przez	członków	kapeli.
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Ponadto	 kapela	 została	 zaproszona	 do	 Gminy	
Rewal,	 gdzie	 podczas	 przejazdu	 Nadmorską	 Kolejką	
Wąskotorową	 grając	 uatrakcyjniała	 podróż	 wielu	
turystom.

Członkowie	 kapeli	 nawiązali	 nowe	 znajomości	 oraz	
otrzymali	atrakcyjne	zaproszenia.

Kapela	rozsławiła	przy	tej	okazji	muzyką	nasze	Dębno	

i	 piękny,	 jak	 często	 podkreślali	 słuchacze	 i	 widzowie,	
oryginalny	strój	dębnowski.

Dziękujemy	 kierownictwu	 Dębnowskiego	 Ośrodka	
Kultury	 za	 umożliwienie	 wyjazdu	 kapeli	 i	 pokrycie	
kosztów	transportu.

Z muzycznym pozdrowieniem 
Opiekun kapeli - Edmund Zioła 

Remontowany odcinek 
ul. Hołdowniczej oddany do użytku

Prace	remontowo	-	budowlane		na	odcinku	ulicy	Hoł-
downiczej	dobiegły	końca.	W	ramach	inwestycji	wykona-
no	ok.	400	m2		nawierzchni	jezdni	z	kostki	brukowej	beto-
nowej	typu	polbruk.	

Prace	zostały	wykonane	bez	zastrzeżeń	i	odebrane	od	
wykonawcy	z	jednoczesnym	oddaniem		drogi	do	użytku.

Całość	inwestycji	wyniosła	blisko	60.000,00	zł.

Wydział Planowania i Rozwoju

Budowa odcinka ścieżki rowerowej
przy ul. Zielonej

W	 drugiej	 połowie	 sierpnia	 br.,	
wyłonione	 w	 drodze	 przetargu	 nie-
ograniczonego,	 Przedsiębiorstwo	
Wielobranżowe	 POLGET	 Getman	
Spółka	 jawna	 przystąpi	 do	 wykona-
nia	około	850	mb	nawierzchni	ścież-
ki	 rowerowej	 przy	 ulicy	 Zielonej	 w	
kierunku	Grzymiradza.	Nawierzchnia	
wykonana	zostanie	z	kostki	brukowej	
betonowej	bezfazowej	typu	polbruk.

Nowopowstały	 odcinek	 ścieżki	
pozwoli	na	bezpieczną	 jazdę	miesz-
kańcom		oraz	turystom.

W	czasie	trwania	robót	mogą	wy-
stąpić	utrudnienia	w	ruchu,	za	które	
z	 góry	 przepraszamy.	 Gmina	 Dębno	
dołoży	wszelkich	starań,	aby	były	one	
jak	 najmniej	 dokuczliwe	 dla	 miesz-

kańców	tych	terenów.	
Prace	mogą	potrwać	do	końca	li-

stopada	br.	

Wydział Planowania i Rozwoju
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Budowa odcinka 
ul. Akacjowej

Remont ul. Ogrodowej

Tereny inwestycyjne przy 
ul. Dargomyskiej

Rozpoczęły	 się	 prace	 budowlane	 na	 odcinku	 ulicy	
Akacjowej	w	Dębnie.	W	ramach	zadania	zostanie		wyko-
nany	 odcinek	 kanalizacji	 deszczowej	 oraz	 nawierzchni	
jezdni,	parkingów	i	chodników	(980	m2).

Wykonawcą	prac	jest	firma:	Przedsiębiorstwo	Budow-
lano-Inżynieryjne	 KORIMEX	 Józef	 Korzeniowski	 –	 wyło-
niona	w	drodze	przetargu	nieograniczonego.	Prace	mogą	
potrwać	do	połowy	października	br.

Za	 wszelkie	 utrudnienia	 powstałe	 podczas	 realizacji	
inwestycji	przepraszamy.

Wydział Planowania i Rozwoju

	 Mieszkańcy	ulicy	Ogrodowej	w	Dębnie	już	niebawem	
cieszyć	się	będą	mogli	równą	nawierzchnią	drogi.
	 2	 lipca	 br.	 wybrany	 został	 wykonawca,	 któremu	 po-
wierzony	 został	 remont	 ulicy	 -	 firma	 EUROVIA	 POLSKA	
S.A.	z	Bielan	Wrocławskich.
	 W	ramach	niniejszej	inwestycji	planowane	jest	wyko-
nanie	następujących	prac:
•	 rozebranie/frezowanie	istniejącej	nawierzchni	asfalto-
wej	-	na	całej	długości	jezdni,	
•	 wykonanie	na	długości	150	mb	jezdni,	koryta	gł.	25cm,	
na	 całej	 szerokości	 jezdni	 wraz	 wyprofilowaniem	 i	 za-
gęszczeniem	podłoża,	
•	 wykonanie	na	długości	150	mb	jezdni,	warstwy	odsą-
czającej	i	podbudowy	z	kruszywa,	
•	 regulacja	 istniejących	 studni,	 studzienek,	 skrzynek	
ulicznych	-	na	całej	długości	jezdni,	
•	 wymiana	płyty	nastudziennej	i	kręgu	pośredniego,	kra-
ty	wpustowej	dla	studni,	studzienki	kanalizacyjnej,	

•	 wykonanie	 warstwy	 wyrównawczej	 (wiążącej)	 i	 na-
wierzchni	(warstwy	ścieralnej)	jezdni	z	mieszanki	mine-
ralno-bitumicznej	-	na	całej	długości	jezdni.	
Zakończenie	prac	nastąpi	w	drugiej	połowie	września	br.

Wydział Planowania i Rozwoju

Trwają	 prace	 bu-
dowlane	 związane	 z	
uzbrojeniem	 terenów	
inwestycyjnych	 przy	 ul.	
Dargomyskiej	w	rejonie	
byłego	wysypiska	śmie-
ci.	 W	 	 lipcu	 br.	 zakoń-
czony	 został	 pierwszy	
etap	 prac,	 polegający	
na	makroniwelacji	tere-
nu	pasa	drogowego.	Po	

zakończeniu	tego	etapu	będzie	można	
przystąpić	do	następnych	prac	związa-
nych	z	uzbrojeniem	terenu.	

Wydział Realizacji Inwestycji
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Kiedy mogę złożyć wniosek o wydanie karty?
Od	16	czerwca	br.	rodziny	mogą	składać	wnioski.	

Czy Karta Dużej Rodziny wydawana jest bezpłatnie?
Tak,	Karta	Dużej	Rodziny	wydawana	jest	bezpłatnie,	każ-
dej	osobie	zgłoszonej	we	wniosku.

Jakie zniżki przysługują posiadaczom karty?
Karta	Dużej	Rodziny	uprawnia	do	zniżek,	które	oferowa-
ne	 są	 zarówno	 przez	 instytucje	 państwowe,	 jak	 i	 firmy	
prywatne.	 Lista	 miejsc	 i	 wysokość	 zniżek	 dostępna	 bę-
dzie	 tutaj:	 rodzina.gov.pl.	Lista	będzie	aktualizowana	na	
bieżąco.

Czym różni się ogólnopolska Karta Dużej Rodziny od 
tej lokalnej?
Ogólnopolska	Karty	Dużej	Rodziny	upoważnia	do	korzy-
stania	ze	zniżek	na	terenie	całego	kraju,	a	nie	tylko	w	ob-
rębie	gminy.	

Czy zniżki z tytułu posiadania ogólnopolskiej Karty 
Dużej Rodziny anulują zniżki, które przysługują z tytu-
łu posiadania lokalnej Karty Dużej Rodziny?
Nie.	 Ogólnopolska	 Karta	 Dużej	 Rodziny	 jest	 uzupełnie-
niem	 zniżek,	 do	 których	 uprawnia	 lokalna	 Karta	 Dużej	
Rodziny.	Karta	 jest	 również	uzupełnieniem	zniżek,	które	
do	tej	pory	przysługują	rodzinom,	np.	w	komunikacji	kra-
jowej,	czy	instytucjach	kultury.

Czy rodzinom, w których znajdują się osoby niepełno-
sprawne przysługują dodatkowe zniżki?
Zniżki,	 do	 których	 uprawnia	 Karta	 Dużej	 Rodziny,	 przy-
sługują	każdemu	członkowi	rodziny,	w	jednakowym	wy-
miarze.		Może	się	jednak	zdarzyć,	że	instytucja	lub	firma,	
która	oferuje	zniżki,	będzie	chciała	przyznać	dodatkową	
ulgę	osobom	niepełnosprawnym.

Komu przysługuje Karta Dużej 
Rodziny?
Karta	 Dużej	 Rodziny	 przyznawa-
na	 jest	 rodzinie,	 która	 utrzymuje	
przynajmniej	 trójkę	 dzieci.	 Doty-
czy	 to	 także	 rodzin	 zastępczych	
oraz	rodzinnych	domów	dziecka.	

Karta	przyznawana	jest	każdemu	członkowi	rodziny.	Do-
chód	rodziny	nie	jest	kryterium	przyznania	karty.	

Na jak długo przyznawana jest Karta Dużej Rodziny?
Karta	Dużej	Rodziny	przyznawana	jest	dzieciom	do	ukoń-
czenia	18	lub	25	roku	życia,	jeśli	uczą	się	jeszcze	w	szkole	
lub	studiują.	Rodzice	mogą	korzystać	z	karty	dożywotnio.	
Osobom	niepełnosprawnym	karta	wydawana	jest	na	czas	
obowiązywania	orzeczenia	o	niepełnosprawności.

Jak wygląda Karta Dużej Rodziny?
Karta	 Dużej	 Rodziny	 posiada	 jeden,	 ogólnopolski	 wzór.	
Ma	wymiary	54x85,6	mm	(takie,	jak	np.	karta	płatnicza	lub	
kredytowa).	Karta	jest	spersonalizowana.	Oznacza	to,	ze	
znajduje	się	na	niej	imię	i	nazwisko	oraz	numer	PESEL	jej	
posiadacza.	Dodatkowo	podana	 jest	data	ważności	kar-
ty,	jej	numer,	skrót	„KDR”	pisany	alfabetem	Braille’a	oraz	
elementy	zabezpieczające	przez	jej	podrobieniem.	

Jak i gdzie należy się zgłosić po kartę?
Aby	ją	otrzymać	należy	złożyć	wniosek	w	gminie	odpowia-
dającej	 miejscu	 zamieszkania.	 W	 urzędzie	 gminy	 będzie	
podana	 informacja	 o	 instytucjach,	 które	 zajmują	 się	 wy-
dawaniem	karty	–	tam	należy	złożyć	wniosek.	Wniosek,	w	
imieniu	rodziny,	może	złożyć	każdy	pełnoletni	jej	członek.	

KARTA DużEJ RODZIny
pytania i odpowiedzi

zniżki rodzinne na start!
Tańsze bilety na wydarzenia 

kulturalne, wystawy, muzea, prze-
jazdy komunikacją publiczną, a 
nawet wakacje - na to mogą liczyć 
rodziny wielodzietne dzięki Karcie 
Dużej Rodziny. Wnioski o nią moż-
na składać już od 16 czerwca br.

Ogólnopolska	 Karta	 Dużej	 Ro-
dziny	 to	 system	 zniżek	 dla	 rodzin	
wielodzietnych.	 Już	 od	 16	 czerwca	
każda	 rodzina	 z	 co	 najmniej	 trójką	
dzieci	 na	 utrzymaniu	 będzie	 mo-
gła	w	swojej	gminie	złożyć	wniosek		
o	 wydanie	 karty.	 Pierwsze	 z	 nich	
będą	wydawane	już	w	lipcu.

-	 Karta	 Dużej	 Rodziny	 realnie	 po-
może	rodzinom	wielodzietnym	w	co-
dziennym	życiu:	dostępie	do	kultury,	
aktywnego	 wypoczynku,	 ale	 także	
obniży	ich	wydatki	na	życie.	Szacuje-
my,	że	ze	zniżek	będzie	mogło	skorzy-
stać	nawet	3,4	mln	osób,	w	 tym	po-
nad	2	mln	dzieci	 -	mówi	Władysław	
Kosiniak	 -	 Kamysz,	 minister	 pracy	 i	
polityki	społecznej.	

Liczba	instytucji	i	firm,	które	zaofe-
rują	 zniżki	 rodzinom	 systematycznie	
się	powiększa.	Wkrótce	pełną	listę	bę-
dzie	można	znaleźć	na	stronie	www.
rodzina.gov.pl.	Wszystkie	miejsca	ofe-
rujące	zniżki	będą	opatrzone	logo	„Tu	
honorujemy	Kartę	Dużej	Rodziny”.	

Karta	 Dużej	 Rodziny	 przyzna-
wana	 jest	 każdemu	 członkowi	 ro-
dziny,	 także	 rodzinom	 zastępczym		
i	 rodzinnym	domom	dziecka.	Rodzi-

com	 karta	 wydawana	 jest	 dożywot-
nio,	dzieciom	do	ukończenia	18	 lub	
25	 lat	 w	 przypadku	 kontynuowania	
nauki.	Osoby	niepełnosprawne	otrzy-
mają	 kartę	 na	 czas	 trwania	 orze-
czenia	 o	 niepełnosprawności.	 Karta	
przyznawana	 jest	 bezpłatnie	 i	 bez	
względu	na	dochód.	

Ogólnopolska	 Karta	 Dużej	 Rodzi-
ny	jest	uzupełnieniem	lokalnych	kart,	
które	przyznają	gminy	swoim	miesz-
kańcom.	 Do	 tej	 pory	 na	 karty	 dla	
dużych	 rodzin	 zdecydowało	 się	 200	
gmin	w	Polsce.

Biuro	Promocji	i	Mediów
Ministerstwo	Pracy	i	Polityki	Społecznej	
Tel.	(+48	22)	661	11	13,	661	11	22
Fax	(+48	22)	661	11	24
E-mail:	prasa@mpips.gov.pl
www.mpips.gov.pl
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Matura 1955 r.

Pierwszego	 września	 1954	 r.	 roz-
poczęłam	 ostatni	 rok	 nauki	 w	 Li-
ceum	Pedagogicznym	w	Myśliborzu.	
Od	samego	początku	miesiąc	ten	był	
dla	 nas	 bardzo	 pracowity.	 Był	 jak-
by	 utrwaleniem	 i	 podsumowaniem	
osiągniętych	 wiadomości	 w	 liceum,	
potrzebnych	 do	 przyszłej	 pracy	 dy-
daktycznej	w	szkole.

Zwiększyła	 się	 liczba	 hospitacji	
oraz	prowadzenia	przez	nas	lekcji	w	
szkole	ćwiczeń.	W	pierwszym	półro-
czu	 odbyliśmy	 jeszcze	 jedną	 dwuty-
godniową	praktykę	w	szkołach	w	te-
renie.	Natomiast	nasze	obowiązki	w	
internacie	i	w	szkole	nie	uległy	jesz-
cze	żadnej	zmianie	i	ulgom.

Po	 półroczu,	 profesorowie	 coraz	
częściej	 przypominali	 nam	 o	 zbliża-
jącej	 się	 maturze.	 Mieliśmy	 więcej	
lekcji	 powtórzeniowych	 i	 spraw-
dzających	 nasze	 wiadomości.	 Po-
wszechnie	zaczęto	nazywać	nas	ma-
turzystami.	

Oczywiście,	 jak	 wielu	 naszych	
poprzedników	każdy	z	nas	odczuwał	
rożne	 obawy,	 niepokój	 i	 lęk	 przed	
tym	 co	 komu	 może	 niepowieść	 się	
na	 egzaminach.	 Wiedziałam	 jedno,		
że	wszyscy	kończą	maturą,	wiec	trze-
ba	przez	nią	przejść,	a	wiec	uczyć	się.

Do	 nauki	 służyły	 nam	 podręczni-
ki	 oraz	 prowadzone	 przez	 ubiegłe	
lata	notatki	w	zeszytach.	Aby	ułatwić	
nam	 powtarzanie	 przerobionego	
materiału	 z	 maturalnych	 przedmio-
tów	 profesorowie	 przygotowali	 nam	
pomocnicze	 pytania.	 Pocieszali	 nas,	
ze	wszyscy	zawsze	się	 jej	boją,	 lecz	
także	wszyscy	ją	„zdają”.	

Ministerstwo	 Oświaty	 ustaliło	 na	
ten	 rok	 maturę	 z	 języka	 polskiego,	
matematyki,	 historii	 oraz	 naukę	 o	
Polsce	 i	 świecie	 współczesnym.	 Eg-
zamin	pisemny	odbył	się	pod	koniec	
maja,	 a	 po	 dwóch	 tygodniach	 egza-

min	ustny.	
W	 tym	okresie	byliśmy	zwolnieni	

z	 wszelkich	 dodatkowych	 obowiąz-
ków	 	 w	 internacie	 i	 w	 szkole.	 Mo-
gliśmy	 palić	 światło	 	 do	 godz.	 23.00	
Otrzymywaliśmy	także	drugie	śniada-
nie	przygotowane	przez	kucharki.

Mimo,	 że	 wszystko	 obracało	 się	
wokół	 matury,	 my	 jednak	 nie	 mieli-
śmy	studniówki,	ani	kolorowej	para-
dy	ulicami	Myśliborza	jako	ostatniego	
dzwonka	w	szkole.	Czy	kwitły	i	wów-
czas	przysłowiowe	kasztany?	Zapew-
ne	tak.	Chociaż	przy	ulicach,	którymi	
chodziliśmy	nie	rosły	kasztanowce.	

W	 końcu	 pod	 koniec	 maja	 nad-
szedł	 dzień	 naszej	 pisemnej	 matu-
ry.	 O	 godz.	 9.00	 weszliśmy	 do	 auli	
szkolnej.	 Na	 ustawionych	 w	 trzech	
rzędach	stolikach	 leżały	 już	opieczę-
towane	kartki	papieru	przeznaczone	
nam	do	pisania.	

Z	przodu	stały	stoliki	z	obecną	już	
komisją,	której	przewodniczył	dyrek-
tor	 	 liceum.	 Nie	 pamiętam,	 czy	 wy-
znaczono	 nam	 miejsca,	 czy	 usiedli-
śmy	przy	dowolnie	wybranym	stoliku.	
Siedzieliśmy	jednak	pojedynczo.

Dyrektor	 po	 powitaniu	 nas,	 prze-
kazał	 regulamin	 egzaminu,	 pouczył	
co	możemy	robić,	a	co	jest	zabronio-
ne.	 Pocieszył,	 że	 wszystko	 „pójdzie”	
dobrze.	 Czekaliśmy	 niecierpliwie	 na	
treść	tematów,	których	nie	znał	jesz-
cze	sam	polonista.

Wreszcie	 przewodniczący	 komi-
sji	 otworzył	 zapieczętowaną,	 szarą	
kopertę.	 Przebiegł	 treść	 oczyma,	
uśmiechnął	się,	co	my	odczytaliśmy,	
ze	 tematy	 nie	 są	 trudne.	 Następnie	
odczytał	 je	głośno.	Polonista	przeka-
zał	 po	 kilka	 zdań	 na	 temat	 każdego	
tematu.	 W	 międzyczasie	 tematy	 zo-
stały	zapisane	na	tablicy.

Od	tej	chwili	zaczął	nam	się	liczyć	
czas	 (5h)	 na	 opracowanie	 wybrane-
go	 tematu.	 Przy	 pisaniu	 obowiązy-
wała	cisza,	nie	mogliśmy	korzystać	z	
żadnych	 do	 pomocy	 słowników	 czy	
ściąg.

Drugie	 śniadanie	 przygotowały	
nam	kucharki	–	bułki	i	herbatę.	Moż-
na	było	wyjść	do	toalety,	oddając	pra-
cę	komisji.

Wybrałam	 temat	 o	 twórczości	
Adama	 Mickiewicza.	 Nie	 pamiętam	
już,	jak	dokładnie	brzmiało	zagadnie-
nie.	Jednak	na	tyle	dobrze	go	zinter-
pretowałam,	 że	 zostałam	 zwolniona	
z	egzaminu	ustnego	z	jęz.	polskiego.

Profesorowie	 mogli	 chodzić	 po	
sali.	 Miłym	 gestem	 po	 głowie	 albo	
ramieniu	 dodawali	 otuchy	 tym,	 któ-
rzy	na	początku	bardzo	denerwowali	
się.	Czasem	dłoń	profesora	dotknęła	
kartki,	a	palec	pokazywał	ortograficz-
ny	 błąd.	 Została	 w	 sercu	 wdzięcz-
ność	i	uspokojenie	z	nadzieją,	ze	bę-
dzie	dobrze.

Na	 drugi	 dzień	 na	 wstępie	 egza-
minu	 pisemnego	 z	 matematyki	 	 od-
była	 się	 taka	 sama	 procedura,	 jak	
poprzednio.	Wszyscy	wiedzą,	co	dla	
większości	 uczniów	 znaczy	 mate-
matyka.	Gorączkowo	oczekiwaliśmy	
treści	 zadań.	 Z	 pięciu	 podanych	 za-
dań,	 należało	 poprawnie	 rozwiązać	
przynajmniej	trzy.

Do	pomocy	maturzystom	przygo-
towywał	 się	 „cały	 sztab”,	 składający	
się	z	najlepszych	matematyków	klas	
trzecich	plus	nauczycieli.

Kiedy	zadania	zostały	rozwiązane	
w	„sztabie”	i	przez	dobrych	uczniów	
maturzystów,	 były	 przepisywane	 na	
małych	karteczkach.	Złożone	w	kost-
kę	zaczynały	dyskretnie	krążyć	wśród	
zdających.	Ściągę	podawał	dobry	ko-
lega	 albo	 kładli	 swe	 rozwiązane	 za-
danie	na	ławce	tak,	że	można	je	było	
łatwo	odpisać.	Komu	szkliły	się	oczy	
i	 siedział	 bezradnie,	 podchodził	 do	
niego	 profesor.	 „Pocieszył”	 ucznia,	
który	 za	 moment	 pochylał	 się	 nad	
kartką	 i	 zaczynał	 „rozwiązywać”	 za-
danie,	szczęśliwy,	że	nie	odda	czyste-
go	papieru.

I	 tak	 wspólnymi	 siłami	 pisemną	

Czy rodzicom, którzy nie są w związku małżeńskim lub są po 
rozwodzie przysługują takie same prawa korzystania z karty?
Rodzice	 mogą	 korzystać	 z	 przywilejów,	 jakie	 daje	 Karta	
Dużej	Rodziny	bez	względu	na	to,	czy	są	małżeństwem.	Z	
karty	korzystać	mogą	także	małżonkowie	rodziców.	
	
Jak korzystać z Karty Dużej Rodziny?
Miejsca,	w	których	przysługują	zniżki	oznaczone	są	spe-

cjalnym	 znakiem	 „Tu	 honorujemy	 Kartę	 Dużej	 Rodzi-
ny”.	Aby	skorzystać	ze	zniżki	należy	w	punkcie	zakupu	
biletu	wstępu	okazać	kartę.	Z	karty	każdy	jej	posiadacz	
może	korzystać	w	dowolnym	czasie.	Oznacza	to,	że	aby	
skorzystać	z	karty	nie	trzeba	być	całą	rodziną	w	jednym	
miejscu.
		
Co zrobić w przypadku zgubienia karty?
Aby	otrzymać	duplikat	karty	należy	się	zgłosić	do	urzędu	
gminy.	Duplikat	karty	wydawany	jest	za	opłatą	8,71	zł.
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matematykę	 przebrnęli	 wszyscy,	 za-
chowując	 w	 pamięci	 czule	 swych	
nauczycieli.

Po	 egzaminach	 pisemnych	 na-
stępowała	 dwutygodniowa	 przerwa	
na	przygotowanie	się	do	egzaminów	
ustnych.

Uczyliśmy	się,	jak	kto	wolał,	w	po-
kojach	 lub	 w	 świetlicy.	 Pojedynczo	
albo	 w	 grupie,	 w	 ten	 sposób	 komu	
i	 z	 którego	 przedmiotu	 lepiej	 nauka	
odpowiadała.

Egzaminy	 ustne	 zdawaliśmy	 ko-
lejno,	przedmiotami.	Po	zdaniu	egza-
minu	przez	wszystkich	uczniów	np.	z	
j.pol.,	zaczynaliśmy	zdawać	egzamin		
ustny	 z	 następnego	 przedmiotu,	 wg	
kolejności	 ustalonej	 przez	 profesora	
z	listy.

Tym	razem	zdawaliśmy	w	klasie.	
Ławki	 usunięto	 do	 tyłu.	 Z	 przodu	
przed	biurkiem,	przy	którym	siedzia-
ła	zazwyczaj	komisja	egzaminacyjna	
stała	ławka	z	krzesłem.	Tu	odpowia-
dał	 zdający	 egzamin.	 Nieco	 z	 boku	
stał	stolik	uczniowski,	na	którym	roz-
łożone	stroną	do	góry,	leżały	kartecz-
ki	z	trzema	pytaniami	każda,	na	które	
odpowiedzieć	powinien	maturzysta.

W	sporej	odległości	od	zdającego	
oraz	komisji,	a	także	jedna	od	drugiej	
stały	jeszcze	dwa	stoliki	z	krzesłami,	
przy	których	maturzyści	przygotowy-
wali	się	do	odpowiedzi.

Na	początku	wchodziły	dwie	oso-
by	 wg	 listy.	 Brały	 ze	 stolika	 kartki	 z	
pytaniami.	Kto	pierwszy	przygotował	
się	do	odpowiedzi	szedł	przed	komi-
sję	 odpowiadać.	 Na	 wolne	 miejsce	
przy	stoliku	wchodziła	następna	oso-
ba.

Porządek	 ten	 powtarzał	 się	 przy	
zdawaniu	ustnych	egzaminów	z	każ-
dego	 przedmiotu.	 Natomiast	 zmie-
niali	 się	 w	 komisji	 profesorowie	
uczący	nas	przedmiotów.

Egzamin	 ustny	 przeszedłby	 mi	
śpiewająco,	 gdybym	 przy	 odpo-
wiedzi	 z	 historii	 nie	 opowiedziała	 o	
powstaniu	 Wielkopolskim	 zamiast	
Powstania	 Małopolskiego.	 Gdy	 zo-
rientowałam	się,	że	popełniłam	błąd	
bardzo	zdenerwowałam	się.	Następ-
ne	pytania	były	 łatwe	 i	doskonale	 je	
umiałam.	 Przestraszona,	 ze	 oblałam	
historię	 odpowiadałam	 niepewnie.	
Na	 dodatkowe	 pytania	 komisji	 rów-
nież	 odpowiedziałam,	 ze	 strachem	
patrząc	 na	 profesorów,	 czy	 dobrze	

mówię.	Kiwali	głowami,	a	ja	
w	stresie	ciągle	myślałam,	ze	
dziwią	się,	że	nic	nie	umiem.

Z	płaczem	wyszłam	na	ko-
rytarz.	Za	mną	przyszedł	wy-
chowawca,	nasz	historyk.	Od	
razu	 powiedział,	 ze	 zdałam.	
Dostałam	 trójkę,	 choć	 spo-
dziewali	się	po	mnie	czegoś	
lepszego.	Stres	powoli	 rozła-
dował	 się.	 Jednak	żal	 samej	
do	siebie	tkwił	we	mnie	dłu-
go.	 Plama	 na	 honorze	 wraz	
z	jedynym	dostatecznym	i	to	
na	maturalnym	świadectwie	pozosta-
ła	w	mym	sercu	wiele	lat.

Zaczynaliśmy	 jako	 dwie	 klasy	
pierwsze.	 Maturę	 zdaliśmy	 już	 jako	
jedna	klasa	bo	tylu	po	drodze	uczniów	
odpadło.	 Stanowiliśmy	 pod	 każdym	
względem	 bardzo	 dobry	 zespól	 kla-
sowy.	 Osiągnęliśmy	 dobre	 wyniki	 w	
nauce.	 Wszyscy	 zdaliśmy	
maturę.	 Wychowawcą	
naszym	w	IV	klasie	był	kie-
rownik	 internatu.	 Swoim	
zwyczajem	 „poburkiwał”	
na	 nas,	 lecz	 oczy	 mu	 ja-
śniały,	śmiał	się	i	żartował.	
Wiedzieliśmy,	że	jest	z	nas	
dumny.	Wszyscy	wspólnie	
cieszyliśmy	 się,	 żartując	 z	
naszych	maturalnych	stra-
chów	 i	 potknięć.	 Rodzice	
również	 nas	 chwalili.	 Na	
pamiątkę	 zdanej	 matury	
otrzymałam	 od	 mamusi	
bardzo	 ładną,	 kolorową,	
muślinową	 chusteczkę,	
jako	 apaszkę	 do	 żakietu.	
Mam	ją	do	tej	pory.

Ten	 skromnie	 opisany,	 przebieg	
mojej	matury,	świadczy,	że		w	minio-
nym	półwieczu,	zmieniały	się	zasady	
jej	zdawania	wielokrotnie	z	tegorocz-
ną	włącznie.	 	Wielu	o	 swej	maturze	
może	wspomnieć	i	opowiedzieć	inne	
ciekawe,	 trudne,	 wesołe	 przeżycia,	
historie.

Po	 maturze,	 około	 10	 czerwca,	
nasza	klasa	pojechała	razem	na	wy-
cieczkę	pociągiem	do	Krakowa	i	Za-
kopanego.	Zorganizował	ją	nam	wy-
chowawca.

Pobyt	 w	 Krakowie	 był	 moim	
pierwszym	 spotkaniem	 z	 „wielkim	
światem”.	 Wszystko	 co	 oglądaliśmy	

tzn.,	 zabytki,	 piękne	
kamienice,	 sklepy,	
ruch	 uliczny,	 skwery,	
Wawel,	 posiłki	 w	 re-
stauracji,	 oszałamia-
ło	 mnie,	 zachwycało	
i	 onieśmielało.	 Przez	
moment	 w	 tym	 wiel-
komiejskim	 świecie,	
poczułam	się	biednym	
dzieckiem	z	zesłania.	

Wychowawca	spra-
wił	 nam	 miłą	 niespo-
dziankę.	 Zawiózł	 nas	
do	 swej	 rodzinnej	 wsi	
pod	 Krakowem.	 Na	
świeżym	powietrzu,	na	
stołach,	czekały	na	nas	

talerze,	 napełnione	 pulchnym,	 droż-
dżowym	 ciastem,	 a	 w	 dzbankach	
czekało	 mleko.	 Pyszny	 poczęstunek	
zniknął	 w	 mig.	 Pozostało	 niezatarte	
wspomnienie.

Po	 powrocie	 z	 wycieczki,	 pomo-
gliśmy	w	szkole	urządzić	tradycyjnie,	
co	 rocznie	 robioną	 wystawę	 osią-
gnięć	prac	uczniów	Liceum	Pedago-

gicznego.
Teraz	 nadszedł	

czas	przygotowywania	
się	 do	 balu	 matural-
nego.	 Wszystko	 zor-
ganizowaliśmy	 sami.	
Dekorowaliśmy	 salę	
-	aulę.	Ustawialiśmy	w	
niej	stoły.	Do	rodziców	
pisaliśmy	 odręcznie	

Moje zaproszenie na bal maturalny.

Nasza wycieczka do Wawelu.

Pamiątka z Zakopanego.
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 HIStORIA PISANA kAMIENIAMI
głAz tRzYgłoWA W cYcHRAcH

zaproszenia	 na	 wyciętych	 kartkach	
z	 brystolu.	 Kucharki	 upiekły	 ciasto.	
Dziewczęta	 zrobiły	 kanapki,	 do	 picia	
mieliśmy	herbatę	i	oranżadę.	Nie	było	
długich,	 na	 ramiączkach	 sukien,	 ani	

Zaproszenie na bal maturalny  brata.

innych	 obecnych	 dodatków,	 na	
szczęście.	Każda	starała	się	mieć	
nową,	 ładną	sukienkę,	w	dowol-
nym	wzorze	oraz	kolorze,	za	kola-
no,	bez	pantofli	na	obcasie.

Miałam	 sukienkę	 z	 chińskie-
go	jedwabiu,	w	jasnym,	morskim	

kolorze.	Skromnie,	gustownie	
uszytą	przez	siostrę	koleżanki,	
z	 którą	 mieszkałam.	 Nowe,	
zamszowe,	brązowe	pantofle	
przypominały	 dzisiejsze	 sandały.	
Nie	 nacieszyłam	 się	 nimi	 długo,	
gdyż	wkrótce	ktoś	mi	je	skradł.

Z	 przybyłymi	 rodzicami	 oraz	
gronem	 profesorów	 w	 uroczy-
stym	 nastroju,	 pogodni,	 radośni	
w	miłej	atmosferze,	bardzo	szyb-

Zaproszenie na bal maturalny siostry.

ko	minął	czas	na	balu.
Rodzice	rozjechali	się	do	domów.	

My	 zrobiliśmy	 porządki.	 Czekaliśmy	
teraz	na	rozdanie	świadectw	i	matu-
ralnych	dyplomów.	Potem	były	ostat-
nie	wolne	wakacje	przed	pracą.

Alina Nawrocka

Okolice	Cychr	bardzo	powoli	odsłaniają	świadectwa	z	
czasów	poprzedzających	powstanie	średniowiecznej	osa-
dy,	która	dała	początek	dziejom	obecnej	wsi.	Dowodów	
na	użytkowanie	tego	terenu	w	odległej	przeszłości	dostar-
czają		znaleziska		archeologiczne.	Często	strażnikami	tych	
miejsc	są	kamienie	pamiątkowe	stawiane	chętnie	przez	
poprzednich	 mieszkańców	 tych	 ziem,	 też	 w	 celu	 doku-
mentowania	doniosłych	lub	tragicznych	wydarzeń.

Wokół	 Cychr	 	 znaj-
dowało	 się	 	 ich	 	 wiele.		
Wspomnieć	 należy	 o	
wielkim	 kamieniu	 ,,Bi-
smarcka’’	 przy	 skrzyżo-
waniu	 leśnych	dróg	 	Cy-
chry	–	Dębno	-	Bogusław,	
który	 w	 latach	 60-tych	
ubiegłego	 wieku	 prze-
niesiony	 został	 na	 górę	
Czcibora	 koło	 Cedyni,	 a	
pozostały	po	nim	 funda-
ment	 intryguje	 ,,poszuki-
waczy	skarbów.’’	Podob-
ny	kamień	z	niemieckimi		
napisami	 długo	 istniał	
przy	spalonej		leśniczów-
ce	 Zicher	 [Cychry]	 zwa-
nej	Bohlswalde,	obecnie	
to	 miejsce	 jest	 rozko-
pane	 i	 zniszczone,	 a	ka-
mienia	brak.		W	centrum	wsi	stał	wysoki	na	kilka	metrów	
kamienny	obelisk,	zakończony	czarnym	orłem	na	szczycie,	
zaraz	po	przybyciu	w	1945	r.	pierwszych	mieszkańców	-	po-
laków	został	zdemontowany	i	rozbity.	Zachowały	się	3	tabli-
ce	z	tego	pomnika	przechowywane	na	strychu	w	kościele	w	
Cychrach,	poświęcone	„synom	wspólnoty	Zicher	-	Cychry,	
którzy	w	Wojnie	1864-1871	i	w	Wojnie	Światowej	1914-1918	

w	walkach	za	króla	i	ojczyznę	polegli.’’
Oryginalny	i	ciekawy	

jest	 ponad	 metrowej	
wysokości		ośmiokątny		
kamień	 z	 czerwone-
go	 granitu,	 ze	 ściętym	
stożkiem,	 z	 nieczytel-
nymi	 	 napisami,	 posa-
dowiony	 w	 Cychrach	
na	 skrzyżowaniu	 dróg	
do	 Bogusławia	 i	 Krze-
śnicy	 [ul.	 Jana	 Pawła	
II	 i	 Ogrodowa],	 który	 z	
opowiadań	 mieszkań-
ców	 długo	 służył	 też		
jako		podwyższenie			do		
wsiadania	na	konia.	Po	
ostatnich	 remontach	
ulic	w	tym	miejscu	i	kil-
ku	 nakładkach	 asfaltu	
coraz	mniej	widoczny.

	 Ze	 współczesnych	 kamieni	 należy	 wymienić	 	 kamień	
z	 tablicą	 poświęconą	 ,,W	 Hołdzie	 Pionierom	 Cychr	 1945-	
2013’’	odsłoniętą	13	lipca	2013	r.		z	okazji	750	-	lecia	Cychr,	
który	pięknie	komponuje	się	ze	Szkołą	i	jej	otoczeniem.

Jest	 jeszcze	 jeden	 kamień	 zamontowany	 w	 2013	 r.	 na	
placu	kościelnym,	na	razie	bez	żadnych	inskrypcji.	Wiem	że	
Ksiądz	Proboszcz	ma	z	nim	związane	pewne	ciekawe	plany.	
Do	uratowania		w	Cychrach	przed	całkowitym	zniszczeniem	
są	dwa	XVIII	-	wieczne	kamienie	-	żarna	o	średnicy	80	cm	i	
grubości	34	cm,	pięknie	i	dokładnie	obrobione	z	wygrawe-
rowanym	rowkowaniem,	najprawdopodobniej	z	cychrow-
skiego	wiatraka	i	dwa	kamienie	młyńskie	o	średnicy	prawie	
150	cm	z	początków	XX	wieku.

Niezwykle	interesujący	i	bardzo	tajemniczy		kamień	za-
chował	się	w	lesie	między	Cychrami	i	Bogusławiem.	Na	nie-
mieckich	mapach	zaznaczony	został	„Denkstätte”-	Miejsce	
pamięci,”	a	na	mapach	polskich	do	użytku	wewnętrznego	
ewidencjonujących	 stanowiska	 archeologiczne	 pod	 pozy-

Kamień Trzygłowa z Cychr
widok aktualny.

Kamień Trzygłowa z Cychr 
widok z 1933 r. 

z Ziemi Gorzowskiej z 1999 r.
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ciąg dalszy ze str. 20

cją	116	oznacza	cmen-
tarzysko	 kultury	 łużyc-
kiej,		z	epoki	brązu.	Jest	
to	 głaz	 polodowcowy,	
granit,	niezbyt	starannie	
ociosany	 o	 wymiarach	
163	 cm	 wysokości,	 62	
cm	 szerokości	 i	 32	 cm	
grubości,	 z	 utrąconym	
fragmentem	 prawej	
górnej	części.

Kamień	 ten	 upa-
miętnia	prastare	cmen-
tarzysko	ciałopalne	kul-
tury	słowiańskiej,	łużyc-
kiej,	1400-500	r.	p.n.e.

Do	 odkrycia	 tego	
miejsca	doszło	przypadkowo	 	w	1866	 r.	w	czasie	budowy	
drogi.	 Zainteresował	 się	 tym	 ówczesny	 leśniczy	 leśnictwa	
Cychry	[Zicher]	Keller.	Wydobyto	wtedy	10	większych	i	wie-
le	mniejszych	naczyń	w	znacznej	części	zniszczonych	i	frag-
menty	wyrobów	z	brązu.	W	1923	roku	nauczyciel	szkoły	w	
Cychrach	H.	Jahmarker	dokonał	podobnego	odkrycia.	Od-
nalazł	zniszczone	urny	w	pobliżu	grobu	pierwszego.	Wydo-
byte	przedmioty	jako	zabytki	kultury	nie	niemieckiej	trafiły	w	
części	do	muzeum	powiatowego	w	Konigsberg	[Chojna],	w	
części	do	muzeum	okręgowego	w	Landsberg	[Gorzów].	Po-
szukiwania	,,skarbów	z	Cychr’’	prowadziłem	w	muzeum	w	
Gorzowie	i	Szczecinie.	W	większości	losy	tych	przedmiotów	
są	nieznane.	Ślady	prowadzą	do	Muzeum	Narodowego		w	
Berlinie,	gdzie	najprawdopodobniej		znajduje	się	tylko	bar-
dzo	niewielka	ich	część.

Postawiony	 w	 tym	 miejscu	 przez	 Niemców	 na	 przeło-
mie	XIX	i	XX	wieku	kamień	jako	strażnik	cmentarzyska		jest	
symbolicznym	punktem	orientacyjnym,	informującym		o	ta-
jemnicy	tego	miejsca.	Bezpośrednio	z	Cychr	do	tego	miej-
sca		prowadzi	jeszcze	bardziej	tajemnicza	„Ścieżka	Poetów”	
[Poetensteig],	której	fragmenty	widoczne	są	do	dzisiaj.	Sam	
kamień	 znajduje	 się	 na	 niewielkim	 wzniesieniu	 w	 prawie	
50	 letnim	lesie,	otoczony	jest	4	kamieniami	wytyczającymi	
cmentarzysko.

Najciekawsze	 jednak	były	na	 tym	kamieniu	malowane	
ozdoby,	przedstawiające	postać	o	trzech	głowach	wynurza-
jącą	się	z	naczynia	i	nad	nimi	motyw	koła		z		promieniami	
słonecznymi.	 Zdjęcie	 kamienia	 z	 Cychr,	 wykonane	 latem	
1933	r.	znajdowało	się	w	pracy	„Geschichte	von	Dorf	und	Rit-
tergut	Gross	Kammin	bis	1925”.

[Historia	wsi	i	majątku		Kamień	Wielki	do	1925r.]	Autor	
Johannes	 Müller,	 nazwał	 ten	 kamień	 ,,Głaz Trzygłowa’’	
[niem.	Triglav	Stein],	czyli	kamień	upamiętniający	pradawne	
bóstwo	słowiańskie	czczone	przez	mieszkańców	Pomorza	
Zachodniego	 i	Słowian	Połabskich.	Trygław	czczony	był	w	
Szczecinie,	Wolinie,	Brennie	obecnie	Branderburg.	Jego	kult	
został	potwierdzony	m.in.	w	Żywotach	Św.	Ottona	z	Bamber-
gu	spisanych	przez	Herberta	i	Ebbo.	Według	jednej	z	hipotez		
kult	Trzygłowa	był	wynikiem	procesu	 jednoczenia	 się	ple-
mion	i	połączenia	trzech	lokalnych	bóstw	w	jedną	postać.	
Dość	dyskusyjna	 jest	 też	pochodząca	od	kronikarzy	chrze-
ścijańskich	opowieść	o	trzech	obliczach	bóstwa,	które	miały	

wyobrażać	jego	władzę	nad	niebem,	ziemią	i	podziemiami.	
Niektórzy	 historycy	 dopatrują	 się	 wpływu	 chrześcijańskiej	
Świętej	 Trójcy.	 Nie	 odnaleziono	 żadnej	 wczesnośrednio-
wiecznej	 rzeźby	 przedstawiającej	 Trzygłowa,	 nie	 ma	 też	
więc	wiedzy	jak	on	wyglądał.

	Zaintrygowany	 tymi	nie	do	końca	wyjaśnionymi	 infor-
macjami	o	Głazie	Trzygłowa	z	Cychr	postanowiłem	zdobyć	
na	ten	temat	jak	najwięcej	wiedzy,	tym	bardziej,	że	w	1965	
roku	 osobiście	 ten	 kamień	 oglądałem	 jako	 uczestnik	 wy-
cieczki	szkolnej	z	klasą	10	B	z	LO	Dębno.	Utkwił	mi	w	pa-
mięci	bardzo	intensywny	żółty	kolor	koła	-	słońca	na	szczy-
cie	kamienia	i	fragmenty	rysunku	dolnego.	Dużo	informacji	
dał	mi	artykuł	Zbigniewa	Milera	zamieszczony	w	Ziemi	Go-
rzowskiej	nr	44.11	1999	r.

,,Na	tropie	Trzygłowa	i	innych	kamieni’’	otrzymany	dzięki	
uprzejmości	Marka	Schillera,	ukierunkował	moje	poszuki-
wania	i	pozwolił	mi		choć	w	części	wyjaśnić	funkcję	pogań-
skiego	bóstwa	na	grobach	jego	wyznawców.

Już	w	2013	r.	zbierając	materiały	do	książki	„W	Cychrach	
Oni	byli	pierwsi’’	z	pomocą	mapy	narysowanej	przez	Jana	
Kołocha	 byłego	 leśniczego	 odnalazłem	 ,,Głaz	 Trzygłowa”	
pozbawiony	 już	 wszelkich	 malowideł.	 Porównując	 zdję-
cie	z	1933	roku	i	aktualne	z	całą	pewnością	jest	to	ten	sam	
kamień	,,Cychrowski	Głaz	Trzygłowa”	choć	niekompletny.	
Ciekawe,	kamień	ten	był	przygotowywany	do	wywiezienia.

Tylko	dzięki	temu,	że		otoczony	jest	bagnistym	terenem,	
uszkodzonym		mostkiem	i		waży	ponad	0,5	tony	pozostał	na	
miejscu.		Po	ukazaniu	się	wspomnianej	wcześniej		książki	z	
mapą	atrakcji	turystycznych	Cychr,	stanowił	miejsce	poszu-
kiwań	skarbów.

Według		Zbigniewa	Milera		głaz	ten	został	uszkodzony	w	
lutym	1945	r.,	a	w	1977	r.	można	było	jeszcze	oglądać		kolo-
rowo	pomalowane	części.	Potwierdza	to,	że	on	i	ja	oglądali-
śmy	ten	sam	kamień	z	czytelnymi	malowidłami	Trzygłowa.	

Śladów		kultu	Trzygłowa	na	ziemiach	słowian	jest	spo-
ro,	np.:	Trygław	głaz	narzutowy	w	miejscowości	Tychowo	
gm.	Tychowo,	powiat	białogardzki	[największy	głaz	w	Pol-
sce,	 obwód	 50	 m,	 wysokość	 3,8	 m	 nad	 ziemią].	 Rzeźba	
Trygława	 z	 Wolina	 usytuowana	 na	 ,,Wzgórzu	 wisielców’’	
w	zachodniej	części	miasta.	Według	dyrektor	Muzeum	Re-
gionalnego	w	Wolinie	Ryszarda	Banaszkiewicza	archeolo-
dzy	nie	odkryli	do	tej	pory	żadnej	wczesnośredniowiecznej		
rzeźby	przedstawiającej	Trzygłowa,	więc	nie	wiemy	jak	do-
kładnie	wyglądały	posągi	tego	bóstwa,	dlatego	autor	Trygła-
wa	z	Wolina		podobnie	jak	i	autor	Trzygłowa	z	Cychr	stwo-
rzyli		ich	w	swojej	wyobraźni	artystycznej.

Woliński	 Trygław	 stanowi	 wielką	 atrakcję	 turystycz-
ną		miasta.	Uważam	że	podobnie	w	Cychrach	celowym	i	
uzasadnionym	 byłoby	 objęcie	 ,,strażnika słowiańskiego 
cmentarza Trzygłowa z Cychr”  ochroną	i	oznaczyć	tablicą	
informacyjną.

						
Bibliografia:																																																																	
1.	 Gieysztor	A.	,	„Mitologia	słowian”,	2006	r.
2.	 Miler	Z.	Ziemia	Gorzowska	nr	44/411	1999	r.	„Na	tropie	
Trzygłowa	i	innych	kamieni”.
3.	 Strzelczyk	J.	,	„Mity	podania	i	wierzenia	dawnych	sło-
wian”,	2007	r.
4.	 „W	Cychrach	Oni	byli	pierwsi’’,	2013	r.

  Edmund Zioła

Trygław z Wolina. Widok z lipca 2014 r.
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10 lAt NIEPUBlIczNEJ SzKołY 
PoDStAWoWEJ W BARNóWKU

Z Życia SZkół

25	 czerwca	 br.	 swój	 mały	 jubileusz	 obchodziła	 Niepu-
bliczna	 Szkoła	 Podstawowa	 w	 Barnówku.	 Na	 zaproszenie	
Stowarzyszenia	Edukacyjnego	oraz	Dyrektora	Zespołu	Placó-
wek	Oświatowych	w	Barnówku	odpowiedziało	wielu	gości,	
m.in.	zastępca	burmistrza	Dębna	-	Wojciech	Czepułkowski,	
wiceprzewodniczący	 Rady	 Miejskiej	 -	 Dariusz	 Dutkiewicz,		
radni	Rady	Miejskiej	w	Dębnie,	dyrektorzy	szkół,	placówek	
kulturalnych,	 sołtysi,	 członkowie	 Koła	 Łowieckiego	 „Dzik”,	
byli	prezesi	Stowarzyszenia	Edukacyjnego,	rodzice	oraz		ab-
solwenci	szkoły	w	Barnówku.

Gdy	 w	 2004	 roku	 władze	
miejskie	likwidowały	publicz-
ną	 placówkę,	 tłumacząc	 to	
niżem	demograficznym	i	trud-
ną	 sytuacją	 ekonomiczną,	
niewielu	 spodziewało	 się,	 że	
szkoła	 w	 Barnówku	 doczeka	
roku	 2014.	 Determinacja	 ro-
dziców,	nauczycieli	i	wielu	lu-
dzi	dobrej	woli	sprawiła,	że	w	
2004	roku	powstało	Stowarzy-
szenie	 Edukacyjne	 na	 Rzecz	
Rozwoju	 Wsi:	 Mostno,	 Wię-
cław,	Łazy	i	Barnówko	„Nasza	
Szkoła”,	którego	członkowie	postawili	 sobie	 za	główny	cel	
prowadzenie	Szkoły	Podstawowej.

Po	dziesięciu	latach	możemy	mówić	o	znacznym	sukce-
sie	lokalnej	społeczności.	W	tym	czasie	dokonał	się	bowiem	
szereg	zmian	w	funkcjonowaniu	Zespołu	Placówek	Oświa-
towych	w	Barnówku,	który	 służy	dziś	 jako	 wzór	 i	 przykład	
racjonalnego	i	skoordynowanego	działania	lokalnej	społecz-
ności	dla	wielu	wiejskich	szkół,	borykających	się	z	problema-
mi	niżu	demograficznego	i	bezlitosnymi	prawami	ekonomii.	

Obchody	dziesięciolecia	rozpoczęła	msza	św.	pod	prze-
wodnictwem	 ks.	 Jacka	 Jaszewskiego,	 proboszcza	 parafii	
p.w.	św.	Apostołów	Piotra	i	Pawła	w	Dębnie.	Głos	wstępny	
zabrał	 Prezes	 Stowarzyszenia	 Tadeusz	 Czerniawski,	 który	
przypomniał	zebranym	historię	i	trudy	powstawania	szkoły	w	
Barnówku.	Podczas	kazania	ks.	Jacek	odniósł	się	do	potrze-
by	budowy	małych	lokalnych	wspólnot	w	oparciu	o	lokalną	
szkołę	i	kościół,	bo	są	to	zalążki	budowania	społeczeństwa,	
w	 którym	 dominującą	 rolę	 odgrywać	 będzie	 przywiązanie	
do	swojej	małej	ojczyzny.	Ksiądz	Proboszcz	wspomniał	 też	
postać	ks.	Andrzeja	Przybyły,	dziś	patrona	Zespołu	Placówek	
Oświatowych	w	Barnówku,	który	w	ogromnym	stopniu	przy-
czynił	się	do	powstania	i	właściwego	funkcjonowania	szkoły	
niepublicznej.	Uwieńczeniem	kazania	było	poświęcenie	ta-
blicy	pamiątkowej	z	okazji	jubileuszu	dziesięciolecia.	

Bezpośrednio	 po	 mszy	 świętej	 nastąpiło	 uroczyste	 za-
kończenie	 roku	 szkolnego	 2013/2014,	 podczas	 którego	 na-
grodzeni	zostali	najlepsi	uczniowie	naszej	szkoły,	a	sześcio-
ro	absolwentów	złożyło	ślubowanie	i	odebrało	świadectwa	
ukończenia	szkoły	podstawowej.	W	tym	miejscu	warto	pod-

kreślić,	że	mała	wiejska	szkoła	w	Barnówku	w	tegorocznym	
teście	szóstoklasisty	uzyskała	trzeci	wynik	spośród	gminnych	
szkół	podstawowych.		

Nie	mogło	oczywiście	w	tym	dniu	zabraknąć	występów	
artystycznych,	w	których	główną	rolę	odegrał	zespół	instru-
mentalny	pod	batutą	Kazimierza	Piwowara.	Swoje	estrado-
we	umiejętności	zaprezentowali	uczniowie	szkoły	oraz	gru-
py	przedszkolne.	

Następnie	zaproszeni	goście	skierowali	wiele	serdecznych	
życzeń	i	przemówień	do	dyrektor	Elżbiety	Mielcarek,	a	spo-
śród	nich	szczególnie	wymowna	stała	się	treść	uchwały	Rady	
Miejskiej	w	Dębnie	z	dnia	29	maja	2014	r.,	w	sprawie	przy-
znania	medalu	pamiątkowego	„Zasłużony	dla	Miasta	i	Gminy	
Dębno”:	„Stowarzyszeniu	Edukacyjnemu	Na	Rzecz	Rozwoju	
Wsi:	 Mostno,	 Więcław,	 Łazy	 i	 Barnówko	 „Nasza	 Szkoła”	 w	

Barnówku,	gmina	Dębno.	Uza-
sadnienie	tejże	uchwały	stano-
wiło	sedno	obchodzonej	w	tym	
dniu	uroczystości.	

Po	 zakończeniu	 oficjalnej	
części	 obchodów	 dziesięcio-
lecia	 przyszedł	 czas	 na	 spo-
tkanie	 i	miłe	wspomnienia	po	
latach	 w	 nowym	 pensjonacie	
„W	 Sam	 Las”	 w	 Barnówku.	
Zaproszeni	goście	mieli	okazję	
zobaczyć	pokaz	tańców	w	wy-
konaniu	 grupy	 tanecznej	 „Ba-
bylon”	z	Uniwersytetu	Trzecie-

go	Wieku	z	Myśliborza,	a	następnie	obejrzeć	film,	w	którym	
przedstawiona	została	miniona	dekada	szkoły	w	Barnówku	
oraz	wysłuchać	wspomnień	absolwentów.	Jedno	z	nich	pre-
zentuję	Państwu	tutaj:

„Szanowni	 Państwo.	 Jest	 mi	 niezmiernie	 miło,	 że	 dziś	
mogę	 wystąpić	 tutaj	 jako	 absolwent	 szkoły	 w	 Barnówku.	
Przed	 tym	wystąpieniem	zapytałem	sam	siebie:	czy	żałuję,	
że	nie	ukończyłem	prestiżowej	szkoły	w	Szczecinie	lub	Po-
znaniu?	Odpowiem	krótko:	NIE.	W	tej	małej	wiejskiej	szkole	
doświadczyłem	bowiem	czegoś,	czego	nie	sposób	doświad-
czyć	 w	 dużej	 miejskiej	 szkole	 –	 indywidualnego	 podejścia	
do	ucznia.	Ale	takiego	autentycznego	podejścia,	a	nie	tylko	
takiego,	o	którym	trzeba	mówić,	bo	takie	są	zalecenia	mini-
sterstwa	czy	kuratorium	oświaty.	Nigdy	bowiem	nie	usłysza-
łem:	nie	mam	czasu	na	bieganie	za	każdym	uczniem,	czas	
na	poprawę	już	minął,	nie	będę	zajmował	się	każdym	z	was	
pojedynczo.	Szkole	w	Barnówku	zawdzięczam	bowiem	to,	
że	 każdy	 nauczyciel	 interesował	 się	 mną	 i	 robił	 wszystko,	
abym	mógł	zdobyć	jak	najwięcej	wiedzy.	To	cenna,	życiowa	
lekcja”.	

(Michał Myszkowski)

25	czerwca	br.	przeszedł	do	historii,	a	wraz	z	nim	rozpo-
częła	się	kolejna	dekada	szkoły	w	Barnówku.	To,	jaki	będzie	
to	 czas,	 zależy	 od	 wielu	 różnorodnych	 czynników.	 Wszyst-
kim	gościom	i	sympatykom	szkoły	serdecznie	dziękujemy	i	
nadal	prosimy	o	życzliwość	i	bycie	z	nami	w	każdym	czasie.

Grzegorz Kulbicki
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SUKcESY EgzAMINóW gIMNAzJAlNYcH 2014

I miejsce Wojtka Rosołowicza 
w konkursie Wiedzy o krajach 

Anglojęzycznych

Gimnazjum	Stowarzyszenia	Oświa-
towego	 im.	 Ignacego	 Łukasiewicza	
w	 Dębnie	 po	 raz	 piąty	 osiągnęło	 naj-
wyższe	wyniki	egzaminów	gimnazjal-
nych	w	całym	powiecie	myśliborskim.	
Wyniki	 z	 sześciu	 egzaminów	 szkoły	
przewyższają	średnią	gminy,	powia-
tu,	województwa	i	okręgu.	Z	przed-
miotów	przyrodniczych	szkoła	upla-
sowała	 się	 na	 dziesiątym	 miejscu	

województwa	zachodniopomorskie-
go.	 Z	 przedmiotów	 przyrodniczych	
otrzymaliśmy	 wynik	 o	 18	 punktów	
procentowych	 wyższy	 niż	 średnia	
całego	 powiatu,	 z	 matematyki	 o	 15	
punktów,	a	o	11	punktów	procento-
wych	z	języka	angielskiego.

Uczniowie	 i	 nauczyciele	 włożyli	
dużo	 pracy	 w	 osiągnięcie	 swojego	
wyniku.	 Od	 wielu	 lat	 przekonujemy	

rodziców	 i	 środowisko	 lokalne,	 że	
szkoła	 „za	 pieniądze”	 oznacza	 suk-
ces,	 bo	 umożliwia	 pracę	 w	 mało	
licznych	 klasach.	 Wiele	 zajęć	 do-
datkowe	i	specjalne	zajęcia	przygo-
towujące	 do	 egzaminów	 zewnętrz-
nych	 to	 od	 lat	 sprawdzony	 sposób	
na	sukces.

Uczniom,	 Rodziców	 i	 Gronu	 Pe-
dagogicznemu	 serdecznie	 gratuluje	
sukcesu.

Beata Kisielewska - Kleszczyńska
dyrektor szkoły

4	czerwca	br.	w	Gimnazjum	im.	Noblistów	Polskich	w	
Mieszkowicach	odbył	się	finał	VIII	Międzyszkolnego	Kon-
kursu	Wiedzy	o	Krajach	Anglojęzycznych.	

W	 	konkursie	wzięli	udział	uczniowie	z	 	okolicznych	
gimnazjów:	 Mieszkowic,	 Smolnicy,	 Chojny,	 Morynia	 i	
Dębna.	 Był	 to	 drugi	 etap	 tego	 konkursu,	 a	 zadaniem	
uczestników	 było	 przedstawienie	 prezentacji	 multime-
dialnej	 o	 Kanadzie	 i	 Nowej	 Zelandii.	 	 Zwycięzcą	 został	
Wojtek	Rosołowicz	-	uczeń	Gimnazjum	Publicznego	im.		
A.	Fiedlera	w	Dębnie	z	klasy	3f,	który	przygotował	prezen-
tację	pt.	„My	Sweet	Home	Canada”.	Opiekunem	Wojtka	
Rosołowskiego	była	nauczycielka	Danuta	Fossa.		 	
	 	 	 	 	 	

Gimnazjum Publiczne w Dębnie

znaczący sukces uczniów 
Szkoły Podstawowej w Sarbinowie

	W	ramach	obchodów	Roku	Gryfa	
Zamek	Książąt	Pomorskich	w	Szcze-
cinie	 zorganizował	 dla	 dzieci	 i	 mło-
dzieży	wojewódzki	konkurs	plastycz-
ny	-	,,Gryf – historia i legenda”.	Pod	
patronatem	 Marszałka	 Wojewódz-
twa	 Zachodniopomorskiego	 Olgier-
da	 Geblewicza	 oraz	 Zachodniopo-
morskiego	 Kuratora	 Oświaty	 -	 Marii	
Boreckiej.

Na	 konkurs	 wpłynęło	 738	 prac	 z	
67	placówek.	Wystawa	pokonkurso-
wa	 i	 rozdanie	 nagród	 odbyło	 się	 10	

czerwca	 br.	 	 na	 Zamku	 Książąt	 Po-
morskich	w	Szczecinie.	

Uczeń	 kl.	 VI	 Szkoły	 Podstawowej	
w	 Sarbinowie	 Szymon Salej	 zajął	 II 
miejsce	w	II	kategorii	wiekowej	i	zo-
stał	nagrodzony	nagrodą	pieniężną	w	
kwocie	300	zł.	oraz	otrzymał	pamiąt-
kowy	dyplom	i	albumy	książkowe.

Wśród	 194	 zakwalifikowanych	
do	 wystawy	 znalazły	 się	 także	 pra-
ce:	ucznia	kl.	V	Kacpra	Kubińskiego	
oraz	 uczniów	 klasy	 VI	 Arkadiusza	
Saleja,	Klaudiusza	Muchy,	Seweryna	
Kodzisa,	 Piotra	 Dziuby.	 Uczniowie	
otrzymali	pamiątkowe	dyplomy	oraz	
albumy	książkowe.	

Halina Bielawska 
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poszerzyć	 swoją	 wiedzę	 o	 regionie,	 w	 którym	 mieszka.	
Jak	 określili	 uczniowie,	 konkurs	 okazał	 się	 bardzo	 trud-
ny.	Mimo	wysokiego	poziomu,	drużyny	walczyły		na	dość	
wyrównanym	 poziomie.	 Bezkonkurencyjna	 okazała	 się	
drużyna		z	Gimnazjum	Stowarzyszenia	Oświatowego		w	

Dębnie.	Miejsce	drugie	zajęło	Gimnazjum	z	Mieszkowic.	
O	 trzecie	 miejsce	 musiała	 się	 odbyć	 dogrywka	 ponie-
waż	drużyny	z	Chojny	i	Cedyni	zdobyły	taką	samą	liczbę	
punktów.	 Ostateczne	 rozstrzygnięcie	 miało	 miejsce	 po	
wycieczce,	 a	 drużyny	 musiały	 wykazać	 się	 wiedzą	 uzy-
skaną	 na	 temat	 Porzecza.	 Wygrała	 drużyna	 Gimnazjum	
Publicznego	z	Chojny.	Kolejne	miejsca	zajęły:	Gimnazjum	
Publiczne	z		Cedyni,	Dębna	i	Gimnazjum	Publiczne	nr	2	z	
Barlinka.

Mam	nadzieję,	że	w	następnym	roku	drużyny	także	od-
powiedzą	na	zaproszenie	do	udziału	w	konkursie.	 Jesz-
cze	raz	dziękuję		współorganizatorom	konkursu,	bez	któ-
rych	przeprowadzenie	takiego	przedsięwzięcia	nie	byłoby	
możliwe.

Anna Kowalczyk
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XV Powiatowy konkurs 
Krajoznawczo – Przyrodniczy

oWocNA WSPółPRAcA PolSKo-NIEMIEcKA

Już	po	raz	piętnasty	Gimnazjum	Publiczne	w	Dębnie	
organizowało	Powiatowy	Konkurs	Krajoznawczo	–	Przy-
rodniczy.	Konkurs	skierowany	jest	do		uczniów	szkół	gim-
nazjalnych	z	powiatów	myśliborskiego	i	gryfińskiego.	Jest	
to	przedsięwzięcie	cykliczne,	które	cieszy	się	dużym	zain-
teresowaniem	wśród	nauczycieli		i		uczniów.

Celem	 konkursu	 jest	 propagowanie	 wiedzy	 o	 walo-
rach	krajoznawczo	-	przyrodniczych	naszego	wojewódz-
twa	i	regionu.	

	 Konkurs	 jest	 organizowany	 dzięki	 pomocy	 Gminy	
Dębno,	 która	 jest	 głównym	 sponsorem	 nagród	 rzeczo-
wych	dla	uczestników	konkursu	oraz	Nadleśnictwa	Dęb-
no,	 które	 wspiera	 przedsięwzięcie	 nie	 tylko	 finansowo,	
ale	 i	 merytorycznie	 każdego	 roku.	 Dzięki	 uprzejmości	
Nadleśnictwa,	uczestnicy	korzystają	z	pięknej	sali	konfe-
rencyjnej,	pieczą	kiełbaski	przy	ognisku	na	wyłuszczarni	
nasion.	Drużyny	każdego	roku	rozpoznają	gatunki	roślin,	
przygotowywane	przez	Macieja	Kmitę.	W	tym	roku	nagro-
dy	 za	 I	 miejsce	 zostały	 ufundowane	 przez	 Gospodarczy	
Bank	Spółdzielczy.	

Wzorem	 lat	 ubiegłych	 po	 części	 pisemnej	 konkursu	
każda	 drużyna	 rozpoznawała	 gatunki	 drzew	 i	 krzewów.	
Następnym	punktem	była	wycieczka.	Celem	tegorocznej	
wyprawy	był	Zespół	Przyrodniczo	–	Krajobrazowy	„Porze-
cze”.	Po	 tym	przepięknym	zakątku	przyrodniczym	opro-
wadził	nas	L.	Jędras,	bardzo	ciekawie	opowiadając	o	wa-
lorach	tego	niezwykłego	miejsca.	

Młodzież,	 biorąc	 udział	 w	 konkursie	 mogła	 znacznie	

Miniony	 rok	 szkolny	 obfitował	 w	
spotkania	młodzieży	Gimnazjum	Pu-
blicznego	 im.	 Arkadego	 Fiedlera	 w	
Dębnie	i	Anne	-	Frank	-	Oberschule	w	
Strausbergu.	Już	w	październiku	2013	
r.	uczniowie	wzięli	udział	w	spotkaniu	
integracyjnym	 w	 gimnazjum,	 które	
odbyło	się	w	czytelni,	przy	wspólnym	
poczęstunku	 i	 wymianie	 informacji	
na	 temat	 funkcjonowania	 szkół.	 W	
tym	samym	dniu	odbył	się	turniej	pił-
ki	 siatkowej	 drużyny	 chłopców	
i	dziewcząt	oraz	drużyn	miesza-
nych.	Reprezentacje	zagrały	trzy	
mecze,	 które	 wygrała	 drużyna	
naszego	gimnazjum.	Uczniowie	
otrzymali	 pamiątkowe	 puchary	
i	dyplomy.	Również	w	paździer-
niku	odbył	 się	 trzydniowy	obóz	
integracyjny	 w	 ośrodku	 „Szku-
ner”	 w	 Myśliborzu.	 Uczestnicy	
opracowywali	 w	 grupach	 zasa-
dy	 wymiany	 uczniowskiej	 oraz	

przygotowywali	swoje	port	folio.	Wie-
lu	 z	 nich	 do	 dzisiaj	 utrzymuje	 kon-
takty.	 W	 drugim	 spotkaniu	 integra-
cyjnym,	 które	 odbyło	 się	 21.05.2014	
roku	 wzięła	 udział	 	 młodzież,	 która	
w	 nowym	 roku	 szkolnym	 uczestni-
czyć	będzie	w	partnerskiej	wymianie.	
Uczniowie	 klasy	 II	 a	 opowiedzieli	 o	
egzaminie	gimnazjalnym,	projektach,	
zasadach	oceniania	oraz	towarzyszyli	
młodzieży	niemieckiej	w	zwiedzaniu	

naszej	placówki.	Udało	im	się	nawet	
rozegrać	krótki	mecz	piłki	nożnej.

W	 grudniu	 2013	 r.	 wyjechaliśmy	
do	Strausberga	na	Festiwal	Talentów,	
podczas	 którego	 uczniowie	 mogli	
zaprezentować	 swoje	 umiejętności	
taneczne	i	wokalne.	Uroczystość	od-
była	 się	 w	 auli	 Anne	 -	 Frank	 -	 Obe-
rschule.	Po	tym	spotkaniu	ogłoszony	
został	konkurs	literacki,	będący	kon-
tynuacją	 ubiegłorocznego	 konkursu	
fotograficznego	 pod	 hasłem	 „Moje	
miasto	 -	 moja	 szkoła”.	 Do	 zdjęć	
uczniowie	 mieli	 napisać	 historie,	
wspomnienia	 lub	 wiersze.	 Wybra-
nych	zostało	20	prac,	które	razem	ze	
zdjęciami	 opublikowano	 w	 książce	
polsko	-	niemieckiej	pod	tym	samym	
tytułem.	 Prace	 naszych	 uczniów	 zo-
stały	 przetłumaczone	 na	 język	 nie-
miecki	 i	 dołączone	 do	 książek	 jako	
Beilagehefte.	 Burmistrz	 Strausberga	
Elke	Stadeler	i	wiceburmistrz	Dębna	
Wojciech	 Czepułkowski	 oraz	 dyrek-
torzy	 współpracujących	 szkół,	 Bar-
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bara	Kornaś	i	Karin	Schattel,	napisali	
do	książki	słowo	wstępne.	Publikację	
wydrukowano	w	200	 egzemplarzach	
(po	 100	 dla	 każdej	 szkoły).	 Docelo-
wo	 każda	 z	 placówek	 otrzyma	 500	
egzemplarzy.	Publikacje	zostały	prze-
kazane	 dyrektorom	 szkół	 12.06.2014	
roku	 podczas	 uroczystego	 spotkania	
w	 Urzędzie	 Miasta	 w	 Strausbergu,	 w	
obecności	włodarzy	obu	miast.	W	tym	
dniu	 delegacja	 naszego	 gimnazjum	
brała	udział	w	obchodach	dni	patrona	
Anne	-	Frank	-	Oberschule.	Niemieccy	
uczniowie	posadzili	na	terenie	szkoły	
drzewo	kasztanowca	i	puścili	w	niebo	
balony	z	prośbami	do	swojej	patronki.	
Od	2	do	6	czerwca	br.	dziewięciu	dęb-
nowskich	gimnazjalistów	przebywało	
z	 rówieśnikami	z	Niemiec	na	obozie	
letnim	 w	 ośrodku	 „Zielony	 Cypel”	 w	
Lubniewicach.	 Pracując	 w	 parach	

mieszanych,	 mu-
sieli	 uzyskać	 jak	
najwięcej	 informa-
cji	o	swoim	partne-
rze,	aby	później	cie-
kawie	 przedstawić	
go	na	forum	grupy.	
Ponadto	 młodzież	
opracowała	 zada-
nia,	które	chciałaby	
realizować	w	przy-
szłości.	Uatrakcyjnieniem	pobytu	było	
korzystanie	ze	sportów	wodnych,	dys-
koteki,	gra	w	siatkówkę,	koszykówkę	
oraz	piłkę	nożną.	

Tegoroczną	 współpracę	 polsko	 –	
niemiecką	 zakończyliśmy	 13	 czerw-
ca	 br.	 wspólną	 radą	 pedagogiczną	
w	partnerskiej	placówce.	Problema-
tyka	 spotkania	 dotyczyła	 znaczenia	
rozwoju	kultury	w	szkole	oraz	sposo-
bów	 uczestnictwa	 placówki	 oświa-
towej	 w	 życiu	 społecznym	 miasta.	

Po	prezentacjach	zwiedziliśmy	Anne	
-	Frank	-	Oberschule,	po	czym	zostali-
śmy	zaproszeni	na	rejs	promem.	Na-
sza	 wizyta	 zakończyła	 się	 grillem	 na	
terenie	 Jugendsozialverbund	 i	 usta-
leniem	 zadań	 do	 realizacji	 w	 roku	
szkolnym	2014/2015.	Czeka	nas	więc	
kolejny	pracowity	czas.	

																																																																																																			
Katarzyna Kaliściak

koordynator współpracy

zAPlątANI W EKoNoMIĘ
Historia	regionu	gminy	Dębno	obfituje	w	szereg	zagma-

twanych	wydarzeń	natury	historycznej,	administracyjnej	 i	
geopolitycznej.	Region,	który	nieustannie	przechodził	pod	
władanie	i	zarząd	zakonników,	książąt,	elektorów,	czy	też	
różnych	obcych	wojsk,	 stał	 się	w	końcu	cichym,	 spokoj-
nym	miejscem,	w	którym	wśród	zieleni	 lasów	 i	obfitości	
jezior	pobudowali	swe	dworki	 i	pałace	możni	niemieccy	
panowie	i	fabrykanci.	Kres	działań	wojennych	w	roku	1945	
i	decyzje	podjęte	na	konferencji	jałtańskiej	spowodowały,	
że	Dębno	i	jego	okolice	znalazły	się	pod	zarządem	państwa	
polskiego.	Wypędzone,	pruskie	 rody	magnackie	opuściły	
miejskie	kamienice	oraz	majątki	i	dworki	rozsiane	po	oko-
licy.	Powojenna	niechęć,	czy	wręcz	nienawiść	Polaków	do	
narodu	niemieckiego	(w	dużym	stopniu	zrozumiała	i	uza-
sadniona	zresztą),	ale	także	struktura	agrarna	wprowadzo-
na	przez	rządy	komunistyczne	oraz	 ideologiczna	niechęć	
do	własności	prywatnej	spowodowały,	że	opuszczone	re-
zydencje	zaczęły	podupadać	lub	zostały	zamienione	na	rol-
nicze	kołchozy.	Wiele	dworków	i	majątków	obróciło	się	w	
ruinę,	olbrzymia	większość	została	zdewastowana,	a	z	roz-
kradzionych	materiałów	budowlanych	okoliczna	 ludność	
wybudowała	własne	szopy	i	zabudowania.	

Dziś	powoli	 i	 z	wielkim	mozołem	przywraca	się	świet-
ność	 niektórym	 zapomnianym	 budowlom.	 Oczywiście	 są	
to	już	niewielkie	pozostałości,	z	całego	bogactwa	architek-
tonicznego,	które	ostały	się	do	czasów	obecnych.	Potrzeba	
jednak,	moim	zdaniem,	odtworzyć	na	papierze	 to,	co	zgi-
nęło,	wyszukać	zdjęcia	budynków	z	czasów	ich	świetności,	
które	dziś	są	zdewastowane.	 	Potrzeba	nam	wspólnie	od-
tworzyć	historię	regionu	i	budować	na	tej	podstawie	swoją	
tożsamość,	ale	także	przyczyniać	się	do	promocji	regionu.	
Przykład	willi,	w	której	obecnie	znajduje	się	Biblioteka	Pu-
bliczna,	odrestaurowywany	pałac	w	Dolsku,	 zagospodaro-

wany	 obiekt	 w	 Smolnicy,	 to	 przykłady	 dobrej	 reaktywacji	
zabytkowych	budynków.	Smutek	napawa	jednak,	gdy	spo-
glądamy	na	ruiny	i	niszczejące	budowle	w	Dębnie	i	okolicz-
nych	wsiach.	Rzecz	 jasna,	każdy	z	 tych	obiektów	posiada	
skomplikowaną	historię	jeśli	chodzi	o	własność	hipoteczną,	
co	 częstokroć	 wręcz	 uniemożliwia	 podjęcie	 racjonalnych	
kroków.	 Problemem	 są	 zawsze	 pieniądze	 na	 ratowanie	
zabytków,	 które	 znacznie	 przewyższają	 koszty	 budowania	
nowych	obiektów.	Sęk	w	tym,	że	upadły	i	obracający	się	w	
ruinę	zabytek	stanowi	niewspółmiernie	wyższą	wartość	ani-
żeli	nowoczesny	gmach.	Wraz	z	nim	przemija	bowiem	jakaś	
historia,	zamierzchłe	dziedzictwo,	korzenie	tradycji.	

Historia,	 kultura,	 sztuka	 i	 wszelkie	 wytwory	 natury	
duchowej	 zawsze	 będą	 marginalizowane.	 Powód	 jest	
prosty:	niedochodowe.	Mierzenie	kultury,	sztuki	i	historii	
kwestią	pieniądza	zawiera	w	sobie	 fundamentalny	błąd	
logiczny.	 Owa	 sprzeczność	 wynika	 z	 przyjmowania	 za	
główne	kryterium	jednego	tylko	czynnika.	Innymi	jednak	
paradygmatami	posługuje	się	humanistyka,	a	innymi	eko-
nomia.	 Bez	 wątpienia	 pola	 zainteresowań	 obu	 dziedzin	
częstokroć	przenikają	się,	uzupełniają	i	nawet	dopełniają,	
ale	w	ostatecznym	rozrachunku	to,	co	materialne	wypiera	
to,	co	należy	do	świata	ducha.	A	przecież	o	sile	narodu,	
państwa,	społeczności	lokalnej	i	w	ogóle	o	potędze	czło-
wieka	świadczą	nie	technologia,	giełda,	biznes	i	pieniądz,	
ale	jego	kulturowa	tradycja.	Tę	zaś	buduje	owa	rzekomo	
„niedochodowa”	strona	ludzkiego	ducha.	

Jeśli	 spojrzymy	 w	 historię	 ludzkości	 i	 wspominamy	
dokonania	wielkich	tego	świata,	 tych,	o	których	pamięć	
nie	 zaginie,	 to	 zauważmy,	 że	 nie	 wspominamy	 tego,	 ile	
posiadali,	ale	co	udało	im	się	dokonać,	jakimi	ludźmi	się	
stali,	co	przekazali	potomnym.	Z	pewnością	finanse	rzą-
dzą	światem,	jak	chce	tego	londyńskie	City	i	podobne	mu	
instytucje,	ale	tego	świata	z	całą	pewnością	nie	podtrzy-
mują.	O	kondycji	człowieka	i	świata	(czy	tego	chcemy	czy	
nie)	decyduje	być,	nie	mieć.	

Grzegorz Kulbicki 
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co nowego w Dębnie? 
Rozmowa z Sylwią i Jackiem 

krzciukami

Czy to prawda, że otwieracie Państwo fitness klub w 
Dębnie?
Tak,	 to	prawda.	Będzie	 się	nazywał	Avocado	 i	mieścił	
nad	całą	powierzchnią	sklepu	Netto	przy	ulicy	Mickie-
wicza.

RoWEREM NA JASNą góRĘ…

Już	po	raz	23.	w	dniach	7-13	lipca	br.	odbyła	się	Szcze-
cińska	Rowerowa	Pielgrzymka	na	Jasną	Górę.	Pielgrzym-
ka	 ta,	 jest	 nie	 tylko	 jedną	 z	 najstarszych	 w	 Polsce,	 ale	
także	jedną	z	największych	rowerowych	pielgrzymek	w	
naszym	 kraju.	 W	 tym	 roku	 na	 szlak	 pielgrzymkowy	 do	
Częstochowy	wyruszyło	ok.	230	uczestników.	Nasza	piel-
grzymka	 rozpoczęła	się	mszą	świętą	w	kościele	w	Dar-
gomyślu	odprawioną	przez	ks.	Sławomira	Pawlaka,	która	
była	m.in.	sprawowana	w	intencji	pielgrzymów	udających	
się	do	Częstochowy.	Po	mszy	nastąpiło	poświęcenie	ro-
werów	i	wyjazd	na	szlak.	Trasa	pielgrzymki	z	Dargomyśla	
do	Częstochowy	liczyła	ok.	700	km	i	była	podzielona	na	8	
odcinków.	Trasa,	którą	musieli	pokonać	pielgrzymi	biegła	
przez	Szczecin,	Pyrzyce,	Barlinek,	Rokitno,	Międzyrzecz,	
Obrę,	Górę,	Trzebnicę,	Kluczbork,	aż	do	Częstochowy.	Ta	
wyprawa	 to	 modlitwa,	 czuwanie,	 radość,	 szczęście.	 To	
zaduma	 nad	 sobą	 i	 światem,	 to	 mocne	 postanowienia	
poprawy,	przemiany,	nawrócenia.	Uczestnicy	pielgrzymki	
jechali	do	Częstochowy	w	różnych	intencjach.	Nie	liczył	
się	wiek,	ani	drogi	sprzęt.	Najważniejsze	były	chęci,	po-
zytywne	 nastawienie	 i	 zamiłowanie	 do	 „dwóch	 kółek”.	
Pielgrzymi	 modlili	 się,	 odwiedzali	 sanktuaria	 maryjne,	
odpoczywali	i	spali	w	klasztorach,	zaprzyjaźnionych	para-
fiach,	domach	pielgrzyma	oraz	w	mieszkaniach	parafian,	
którzy	okazywali	uczestnikom	pielgrzymki	serce	 i	wiele	
dobroci.	 Dziennie	 pielgrzymi	 na	 rowerach	 pokonywali	
około	 100	 kilometrów	 w	 różnych	 warunkach	 pogodo-
wych	(słońce	i	spiekota	oraz	burze,	podczas	których	lało	
jak	z	cebra,	trzaskały	pioruny,	łamało	gałęzie).	Uczestnicy	
poruszali	 się	 w	 piętnastoosobowych	 grupach,	 w	 jedno-
rzędowej	kolumnie	pod	kierownictwem	przewodników.	
Organizatorzy	 zadbali	 o	 bezpieczeństwo	 pielgrzymów,	
każdy	 uczestnik	 dla	 bezpieczeństwa	 musiał	 mieć	 kask	
oraz	 kamizelkę	 odblaskową.	 Uczestnicy	 mieli	 także	 ze	
sobą	zapasowe	dętki,	płaszcze	przeciwdeszczowe.	

Pielgrzymka	 zakończyła	 się	 13	 lipca	 br.,	 gdzie	 wszyscy	
uczestnicy	wzięli	udział	w	uroczystej	mszy	świętej	w	kaplicy	
przed	obrazem	Matki	Boskiej	Częstochowskiej.	

Szczecińska	pielgrzymka	rowerowa	organizowana	jest	
od	23	lat	-	z	roku	na	rok	grono	uczestników	powiększa	się	o	
kolejnych	pielgrzymów.	To	rekolekcje	na	dwóch	kółkach,	
które	 uczą	 wytrwałości,	 uwrażliwiają	 na	 potrzeby	 słab-
szych,	a	dzięki	poczuciu	wspólnoty	uczestnicy	rowerowej	
pielgrzymki	 łatwiej	 znoszą	 trud	 pielgrzymowania.	 Jak	 co	
roku	nie	 zabrakło	 reprezentantów	naszej	 gminy,	a	byli	 to	
członkowie	DKR	„Jedźmy	Razem”:	Walentyna	Włodarczyk,	
Halina	Stańczak,	Teresa	Górniak,	Mieczysław	Górniak,	Mie-
czysław	Gawlik,	 Jacek	Zając,	 Jan	Kopaniecki,	Małgorzata	
Borszcz,	Urszula	Bogdziewicz	i	Bernadeta	Huszcza.	

23.	Rowerowa	Pielgrzymka	dobiegła	końca	i	przeszła	do	
historii.	Możemy	być	z	siebie	dumni,	bo	to	my	jesteśmy	jej	
częścią	–	to	my	wzięliśmy	w	niej	udział.	Udało	nam	się	do-
trzeć	do	celu	pokonując	na	dwóch	kółkach	wiele	kilome-
trów	czasami	w	ekstremalnych	warunkach	pogodowych.	
Kolejna	pielgrzymka	już	za	rok.

Halina Stańczak
       Sekretarz DKR „Jedźmy Razem”
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Dlaczego akurat Avocado?
Bo	 właśnie	 ten	 owoc	 bardzo	 kojarzy	
się	ze	zdrowym	trybem	życia.

Czy myślicie Państwo, że w Dębnie 
jest potrzeba otwarcia nowego fit-
ness klubu lub siłowni?
	Prawdę	mówiąc,	jesteśmy	o	tym	prze-
konani.	Od	lat	instruktorzy	prowadzący	
zajęcia	w	dotychczasowym	klubie	oraz	
ich	klienci	mówili,	że	bywa	im	ciasno,	
brakuje	miejsca	na	nowy	sprzęt	i	że	si-
łownia	jest	za	mała.	Natomiast	dla	czę-
ści	pań	krępujące	było	przechodzenie	
przez	męską	siłownię	do	sali	zajęć	gru-
powych.	Teraz	tego	nie	będzie.

Proszę więc powiedzieć, co zaoferuje swoim klientom 
nowy fitness klub?
Przede	 wszystkim	 nową,	 przestronną,	 klimatyzowaną	
salę	 do	 zajęć	 grupowych,	 z	 profesjonalną	 sportową	 na-
wierzchnią,	 dodatkowo	 legarowaną,	 co	 zabezpiecza	
przed	 ewentualnymi	 urazami	 stawów	 oraz	 kontuzjami.	
Przygotowujemy	również	dużą	salę	do	ćwiczeń	kardio	z	
bieżniami,	orbitrekami,	rowerkami	poziomymi	(odciąża-
jącymi	kręgosłup),	stepperami,	wioślarzami	oraz	 innymi	
urządzeniami	do	ćwiczeń	izotonicznych.

A co stanie się z dotychczasową siłownią?
Siłownia	na	II	piętrze	pozostanie	i	będzie	nieco	powięk-
szona	i	rozbudowana	o	dodatkowy	sprzęt.	Już	została	tam	
zamontowana	klimatyzacja,	więc	jest	komfort	ćwiczenia	
w	tak	ciepłe	dni,	jakie	mamy	ostatnio.	Zresztą	odpowied-
nia	wentylacja	całego	obiektu	to	nasze	oczko	w	głowie.

Czyli mężczyźni będą na górze, a kobiety na dole?
Nie,	nie.	Mężczyźni	również	będą	mogli	ćwiczyć	na	dole	–	
chociażby	na	przyrządach	do	ćwiczeń	kardio.	Będą	mogli	
wykupić	karnet	bądź	tylko	na	górną	siłownię,	jak	dotych-
czas,	bądź	karnet	łączony:	siłownia	+	strefa	kardio.
Pamiętamy	też	o	sugestiach	pań,	aby	przynajmniej	jeden	
dzień	w	tygodniu	był	tylko	dla	kobiet!

Czy jeszcze na jakieś atrakcje mogą liczyć mężczyźni?
Na	pewno	możliwość	treningu	funkcjonalnego	z	instruk-
torem	i	mamy	nadzieję,	że	dojdą	do	skutku	zajęcia	z	za-
kresu	sztuk	walki.

Czy panie również mogą liczyć na jakieś interesujące 
zajęcia?
Oczywiście!	Dla	kobiet	będzie	naprawdę	duży	wybór	cie-
kawych	 zajęć	 prowadzonych	 przez	 wykwalifikowane	 i	
doświadczone	instruktorki.	Będą	zajęcia	spalające	tłuszcz	
ABT,	wzmacniające	TBC,	cieszące	się	dużą	popularnością	
-	mentalne	typu	joga,	pilates	(będący	inteligentną	gimna-
styką	 dla	 wszystkich),	 także	 Body	 Art	 ciekawie	 łączący	
elementy	jogi	i	pilatesu,	oraz	energetyczna,	gorąca	zum-
ba.	Planujemy	wprowadzić	przedpołudniowe	zajęcia	np.	
„Zdrowy	kręgosłup”	lub	trening	funkcjonalny	dla	pań.	

Myślicie Państwo, że znajdą się chętni?
Myślimy,	że	tak!	I	już	serdecznie	zapraszamy!	Wszy-
scy	 wiemy	 o	 tym,	 że	 –	 choć	 czasem	 nam	 się	 nie	
chce	–	to	ruch	jest	niezbędny,	pomaga	nam	funkcjo-
nować,	dobrze	się	czuć	i	żyć	długo	bez	przykrych	do-
legliwości.	Ćwiczenia	w	grupie	i	czas	razem	spędzo-
ny	ze	znajomymi,	mimo	włożonego	wysiłku,	wyzwa-
lają	 	 w	 nas	 endorfiny,	 pozwalają	 się	 cieszyć	 i	 dają	
nam	prawdziwą	radość	i	zadowolenie.	Ułatwiają	też	
wytrwać	w	słynnym	postanowieniu:	od	jutra	ćwiczę!	
Pamiętajmy,	 że	 ćwiczenia	 na	 100	 %	 odstresowują,	
większość	z	nas	zapewne	to	już	zauważyła.						
Bardzo	zależy	nam	na	prozdrowotnym	charakterze	
działalności	klubu.	Chcemy	promować	zdrowy	styl	
życia,	właściwą	postawę,	wzmacnianie	mięśni	 tak,	
aby	 unikać	 kontuzji	 czy	 tak	 często	 dziś	 występują-
cych	bólów	kręgosłupa.
Postaramy	się	 również	pomóc	 tym,	którzy	myślą	o	
odchudzaniu	lub	wyszczupleniu	swojej	sylwetki.

Czy znacie więc Państwo jakiś niezawodny sposób na 
odchudzanie?
Właśnie	znamy.	To	na	pewno	właściwa	motywacja,	którą	
postaramy	się	pomóc	utrzymać	z	pomocą	trenera	perso-
nalnego	oraz	odpowiedni,	indywidualnie	dobrany,	zestaw	
ćwiczeń.	Poza	tym,	stworzymy	profesjonalną,	niezawod-
ną	i	bardzo	ciekawą	strefę	aktywnego	odchudzania.	Już	
zapraszamy!

Kto jeszcze będzie mógł przychodzić do Fitness Klubu 
Avocado?
Klub	będzie	także	przygotowany	do	przyjęcia	osób	z	pro-
blemami	zdrowotnymi	typu	bóle	kręgosłupa,	po	przeby-
tych	 urazach	 i	 po	 zakończonej	 rehabilitacji.	 Planujemy,	
aby	na	sali	jeden	dzień	lub	dwa	dni	w	tygodniu	był	obecny	
fizjoterapeuta,	z	którym	można	byłoby	konsultować	zale-
cenia	lekarskie,	wszelkie	wskazania	i	przeciwwskazania.	
Dobierałby	on	odpowiedni	zestaw		ćwiczeń	i	możliwych	
obciążeń	oraz	korygowałby	sposób	ich	wykonywania.

I ostatnie, ważne pytanie dla wszystkich zainteresowa-
nych: Ile ta przyjemność będzie kosztowała?
Cennik	jest	jeszcze	w	przygotowaniu.	Planujemy	wprowa-
dzić	 różne	 karnety,	 które	 będą	 obejmowały	 pojedyncze	
wejścia	do	klubu,	wejścia	na	strefę	kardio	i	zajęcia	grupo-
we	oraz	wejścia	bez	limitów	na	wszystkie	strefy,	także	na	
strefę	saun	i	relaksu	z	masażami.	Na	pewno	uczniowie	i	
studenci	będą	mieli	zniżki.	Także	przedpołudniowe	zaję-
cia	będą	miały	atrakcyjną	cenę.		

Proszę jeszcze powiedzieć parę słów o wymienionej 
przed chwilą strefie saun i relaksu oraz masażu?
Jeśli	się	Pani	zgodzi,	to	o	niej	opowiemy	może	innym	ra-
zem.	 Jesteśmy	 właśnie	 w	 trakcie	 jej	 realizacji,	 a	 mamy	
nadzieję,	że	pozytywnie	zaskoczymy	nią	naszych	miesz-
kańców	i	będą	chętnie	z	jej	dobrodziejstw	korzystać.

Dziękuję	za	rozmowę.
My	również	serdecznie	dziękujemy	i	wielka	prośba:	Trzy-
majcie	za	nas	kciuki!

Rozmawiała  
Karolina Sielicka
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Kończy	 się	 powoli	 czas	 beztro-
skich	wakacji,	tak	bardzo	oczekiwa-
nych	przez	wszystkich	uczniów	i	na-
uczycieli.	Przed	nimi	niedługo	nowy	
rok	szkolny,	który	przyniesie	realiza-
cję	 nowych	 zadań	 dydaktycznych,	
opiekuńczych	 i	 wychowawczych.	
Zapewne	 jak	 dotychczas	 większość	
z	nich	zakończy	się	kolejnymi	sukce-
sami,	co	skwapliwie	zostanie	odno-
towane	na	kartach	kronik	szkolnych.	
Ale	zanim	to	nastąpi	warto	wrócić	na	
chwilę	 do	 minionych	 miesięcy	 na-
uki	w	roku	szkolnym	2013/2014.	Nie	
wszyscy	czytelnicy	zapewne	wiedzą,	
że	 uczniowie	 i	 nauczyciele	 szkół	 z	
gminy	 Dębno	 odnieśli	 wymierne	
sukcesy	 w	 zakresie	 sportu	 szkolne-
go	w	rywalizacji	powiatowej	i	woje-
wódzkiej.	 Uczniowie	 szkół	 podsta-
wowych	toczyli	zmagania	w	ramach	
Szkolnych	 Igrzysk	 Sportowych,	 ich	
starsi	koledzy	w	Gimnazjadzie.		

Ze	 względu	 na	 dużą	 ilość	 wy-
walczonych	 sukcesów,	 głównie	 w	
zawodach	 o	 mistrzostwo	 powiatu,		
przedstawiam	 tylko	 najważniejsze	
osiągnięcia	w	skali	wojewódzkiej	w	
minionym	roku.

W	kategorii	szkół	podstawowych	
wyróżnia	 się	 wynik	 drużyny	 dziew-
cząt	 ze	 Szkoły	 Podstawowej	 nr	 1,	
które	 zostały	 złotymi	 medalistkami	
mistrzostw	 województwa	 w	 uniho-
keju.	Trenerem	i	opiekunem	drużyny	
był	nauczyciel	w-f,	Marek	Własak.	To	
nie	pierwszy	sukces	tego	nauczycie-
la	i	wychowawcy.

W	 klasyfikacji	 wojewódzkiej	
Szkolnych	 Igrzysk	 Sportowych	 SP	 1	
Dębno	 uzyskała	 90	 punktów	 i	 upla-
sowała	się	na	20	miejscu,	SP	3	Dęb-
no	 z	 82	 punktami	 zajęła	 24	 lokatę	
wśród	 ponad	 330	 sklasyfikowanych	
szkół	podstawowych.	Jednak	bywa-
ły	lata,	kiedy	nasze	szkoły	plasowały	
się	dużo	wyżej	w	tej	klasyfikacji.	SP	
3	nawet	zwyciężyła	w	tym	współza-
wodnictwie	w	2003	roku.

Jednak	 największe	 sukcesy	 uzy-
skali	gimnazjaliści.	

Brązowe	 medale	 mistrzostw	
województwa	 w	 tenisie	 stołowym	
wywalczyła	 drużyna	 dziewcząt	 z	
gimnazjum	w	Smolnicy.	Dziewczęta	

powtórzyły	 swój	 sukces	 z	 ubiegłego	
roku.	 Trenerem	 utalentowanych	 za-
wodniczek	 jest	Krzysztof	Maciaszek,	
który	 świetnie	 rozwinął	 szkółkę	 te-
nisa	 stołowego	 w	 ramach	 Uczniow-
skiego	 Klubu	 Sportowego	 „Technik	
Smolnica”.	 Warto	 dodać,	 że	 innym	
osiągnięciem	jest	awans	klubu	do	IV	
ligi	oraz	zajęcie	przez	Milenę	Biniędę	
pierwszych	miejsc	w	grze	indywidu-
alnej	 i	deblowej	oraz	drugiego	miej-
sca	w	grze	mieszanej	w	indywidual-
nych	mistrzostwach	województwa	w	
kategorii	kadetów.

Jeszcze	większe	sukcesy	odnieśli	
zawodnicy	 i	 trenerzy	 z	 Gimnazjum	
Publicznego	 im.	 Arkadego	 Fiedlera	
w	Dębnie.

W	 mistrzostwach	 wojewódz-
twa	 w	 lekkiej	 atletyce	 złoty	 medal	
w	 sztafecie	 4x100	 m	 wywalczyła	
drużyna	 dziewcząt:	 Magdalena	 Za-
jąc,	 Agnieszka	 Chmielewska,	 Daria	
Gołda	 i	 Hanna	 Lubowicka.	 Sztafeta	
chłopców	 zajęła	 w	 tych	 zawodach	
wysokie	 czwarte	 miejsce.	 Uzyskano	
też	dwa	piąte:	w	pchnięciu	kulą	-	Ja-
roszewicz	Patryk	i	skoku	w	dal	-	Ślo-
zowski	 Mariusz.	 Szósta	 w	 biegu	 na	
100	m	była	A.Chmielewska.	W	szta-
fetowych	biegach	przełajowych	piąte	
miejsce	w	województwie	zajęła	dru-
żyna	chłopców.	

Sztafeta	 dziewcząt	 4x100	 m	 wy-
stąpiła	 też	 w	 finale	 mistrzostw	 Polski,	
które	odbyły	 się	w	Łodzi,	 gdzie	 zajęła	
siódme	 miejsce.	 Trenerem	 młodych	
lekkoatletów	 jest	od	wielu	 lat	Dariusz	
Kowalski,	który	każdego	roku	notuje	ze	
swymi	zawodnikami	kolejne	sukcesy.

Najlepszymi	 zawodniczkami	 w	
województwie	okazały	się	 też	 	pod-
opieczne	 Marcina	 Domagały,	 które	
zdobyły	złote	medale	w	piłce	nożnej.	
Kilka	 lat	 wcześniej	 obecny	 trener	
„Dębu”	Dębno	świętował		z	drużyną	
gimnazjalistów	zdobycie	brązowych	
medali.

Drużyna	 chłopców	 trenowana	
przez	 Waldemara	 Pożaryckiego,	 na-
uczyciela	 geografii,	 zdobyła	 tytuł	 wi-
cemistrzów	 województwa	 w	 uniho-
keju	chłopców.	To	także	kontynuacja	
pięknych	osiągnięć	tego	nauczyciela,	
który	 zaszczepił	 w	 naszym	 środowi-

sku	tę	atrakcyjną		dyscyplinę	sportu.	
Unihokejowa	drużyna	dziewcząt	pod	
opieką	Mirosława	Handke	zajęła	tym	
razem	IV	miejsce.

W	 finale	 wojewódzkim	 w	 piłce	
ręcznej	drużyna	dziewcząt	zajęła	tak-
że	 IV	 miejsce	 (trener	 D.	 Kowalski).	
Choć	wcześniej	wielokrotnie	zdoby-
wały	też	medale.

Do	przytoczonych	wyników	moż-
na	 by	 dodać	 jeszcze	 wiele	 czoło-
wych	miejsc	zdobytych	w	zawodach	
o	 mistrzostwo	 powiatu.	 Wszystkie	
te	 wyniki	 złożyły	 się	 w	 tym	 roku	 na	
jeszcze	 jeden	 sukces	 dębnowskich	
gimnazjalistów.	 Otóż	 w	 klasyfikacji	
końcowej	 Wojewódzkiej	 Gimnazja-
dy	pierwszy	raz	w	historii	tego	współ-
zawodnictwa	 Gimnazjum	 Publiczne	
im.	Arkadego	Fiedlera	w	Dębnie	zdo-
było	275	punktów	i	zajęło	PIERWSZE	
MIEJSCE!	 Na	 drugim	 miejscu	 z	 269	
punktami	 uplasowało	 się	 Gimna-
zjum	Publiczne	z	Gryfina,	które	zwy-
ciężało	 w	 tym	 współzawodnictwie	
praktycznie	 każdego	 roku.	 Łącznie	
sklasyfikowano	 213	 szkół	 gimnazjal-
nych.	 Jest	 to	 więc	 niezaprzeczalnie	
ogromny	 sportowy	 sukces	 młodych	
sportowców	oraz	oczywiście	nauczy-
cieli	 prowadzących	 szkolenie	 z	 tą	
młodzieżą.	W	dotychczasowych	ran-
kingach	 wojewódzkich	 najwyższym	
osiągnięciem	 gimnazjum	 było	 dwu-
krotne	uzyskanie	4	miejsca	w	latach	
2002	 i	2003.	W	innych	 latach	były	 to	
miejsca	 szóste,	 siódme	 i	 ósme,	 ale	
też	 i	 w	 drugiej	 dziesiątce.	 W	 roku	
szkolnym	 2012/2013	 było	 to	 miejsce	
16	i	132	zdobyte	punkty.	

W	tym	miejscu	z	wielką	radością	
pragnę	pogratulować	moim	dawnym	
współpracownikom	 i	 gimnazjalnym	
kolegom:	 Dariuszowi	 Kowalskiemu,	
Marcinowi	Domagale,	Waldemarowi	
Pożaryckiemu,	 Mirosławowi	 Hand-
ke,	Mirosławowi	Gładyszowi	 i	Bene-
dyktowi	Psiukowi,	którzy	z	dużym	za-
angażowaniem	 szlifowali	 sportowe	
talenty	 swoich	 podopiecznych,	 wie-
rząc	w	to,	że	włożony	wysiłek	trenera	
i	młodego	sportowca	musi	przynieść	
sukces.	 Trzeba	 w	 tym	 miejscu	 rów-
nież	uczciwie	zaznaczyć	i	za	to	gorą-
co	 podziękować,	 że	 wielu	 kolegów	
poświęciło	uczniom	sporo	czasu	pry-

SpORTOWE SuKCESy uCZnIÓW
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watnego	realizując	dużą	część	zajęć	
treningowych	w	tzw.	czynie	społecz-
nym,	czyli	nieodpłatnie.	

Osiągnięty	sukces	w	sporcie	szkol-
nym	 to	 efekt	 solidnej	 pracy	 nauczy-
cieli,	którzy	potrafili	swoich	uczniów	
zachęcić	 do	 niemałego	 wysiłku	
fizycznego,	 co	 dziś,	 w	 dobie	 kom-
puterów	 i	 innych	 przyjemności,	 nie	
jest	 wcale	 takie	 łatwe.	 Dzięki	 temu	
solidne	 treningi	 rozwijające	 najzdol-
niejsze	 sportowe	 talenty	 przyniosły	
tyle	 sukcesów.	 Cieszą	 one	 nie	 tylko	
młodych	 sportowców,	 ich	 rodziny,	
trenerów	 i	dyrektorów	szkół,	ale	 też	
w	dużej	mierze	promują	w	powiecie,	

województwie	i	kraju	szkoły,	których	
są	uczniami	oraz	także	miasto	i	gmi-
nę	Dębno.

Na	koniec	warto	jeszcze	dodać,	że	
małą	cząstkę	w	tych	sukcesach	można	
też	zapisać	na	konto	władz	samorzą-
dowych,	 gdyż	 nie	 bez	 znaczenia	 jest	
fakt	finansowania	od	wielu	lat	sportu	
szkolnego	 ze	 środków	 budżetowych	
Gminy	 Dębno.	 Pozwala	 to	 młodym	
sportowcom	 na	 udział	 w	 zawodach	
sportowych	 na	 różnym	 szczeblu	 roz-
grywek,	 na	 uczestniczenie	 w	 turnie-
jach	organizowanych	niejednokrotnie	
w	 dość	 odległych	 miastach	 Polski.	
Finansowana	 jest	 też	organizacja	 im-
prez	 sportowych	 na	 terenie	 gminy,	
pokrywane	 są	 koszty	 wyżywienia	 na	

zawodach	 i	 nagrody	 dla	 najlepszych	
uczestników	 sportowych	 zmagań.	
Uczniowie,	 którzy	 zajmują	 miejsca	
medalowe	 w	 mistrzostwach	 woje-
wództwa	otrzymują	nagrody	i	stypen-
dia	sportowe	Burmistrza	Dębna.

	Osiąganiu	tak	licznych	sukcesów	
służy	też	coraz	bogatsza	baza	sporto-
wa	 z	 jakiej	 mogą	 korzystać	 kolejne	
roczniki	dzieci	i	młodzieży.	

U	 progu	 nowego	 roku	 szkolnego	
wszystkim	 uczniom	 -	 sportowcom	 i	
ich	 nauczycielom	 -	 	 trenerom	 życzę	
następnych	 wspaniałych	 osiągnięć	
uzyskanych	w	rywalizacji	z	zachowa-
niem	wszelkich	sportowych	zasad.

Adam Kaczmarczyk 

Wokół stołów pingpongowych
Bardzo	wiele	ciekawych	wydarzeń	tenisowych	miało	

miejsce	pod	koniec	wiosny.	Zakończyła	rozgrywki	Ama-
torska	Liga	Tenisa	Stołowego.	Po	rozegraniu	8	kolejek	mi-
strzem	została	drużyna	gospodarzy	–	gratulacje.	Miejsca	
drużyn	przedstawia	poniżej	tabela	końcowa	rozgrywek.	

M-ce Nazwa zespołu Mecze Pkt. Małe punkty
1 UKS I Technik Smolnica 8 14:2 57:23
2 Orły Smolnica 8 14:2 64:16
3 Puls Dębno 8 12:4 52:28
4 MOW II Renice 8 10:6 44:36
5 UKS II Victoria Chojna 8 10:6 51:29
6 Daszyńskiego Dębno 8 6:10 38:42
7 UKS I Victoria Chojna 8 2:14 34:46
8 UKS II Technik Smolnica 8 2:14 7:73
9 MOW I Renice 8 2:14 15:64

23	maja	br.		prezentacja	weteranów	z	Dębna	rozegra-
ła	mecz	ze	Słubicami	o	puchar	„Robsona”	przegrywając	
22:26.	Drużyna	ze	Słubic	znów	zaskoczyła	nas	odmładza-
jąc	 swój	 zespół.	W	zespole	 z	Dębna	grali:	Edward	Bab-
czyszyn,	 Jacek	 Barabas,	 Mirosław	 Baraniecki,	 Stanisław	
Dobrowolski,	Mariusz	Matuszewski,	Marek	Krzciuk,	Mie-
czysław	 Śluzar,	 Edmund	 Zioła.	 Indywidualnie	 I	 miejsce	
zajął	Jacek	Barabas.

31	maja	br.	w	XII	Międzynarodowym	Turnieju	Tenisa	
Stołowego	 Miast	 Partnerskich	 w	 Stargardzie	 (Holandia,	

Niemcy,	 Polska)	 w	 kategorii	 kobiet	 5	 i	 6	 miejsca	 zajęły	
młodsze	 juniorki	 Milena	 Binięda	 	 i	Natalia	 Maciaszek	 	 z	
UKS	Technik	Smolnica.	

26	czerwca	br.	oficjalnie	został	zakończony	sezon	teni-
sa	stołowego	w	Dębna.	Na	tę	okoliczność	zorganizowano	
turniej	koleżeński	w	sali	widowiskowo-sportowej	w	SP	nr	
1	w	Dębnie.	Wystartowało	19	zawodników	tylko	z	Dębna.	
Zwyciężył	Jacek	Barabas,	drugi	był	Mirosław	Baraniecki,	
a	trzeci	Edmund	Zioła.	Podsumowanie	całego	sezonu	od-
było	się	uroczystoście	w	gościnnym	gospodarstwie	Pań-
stwa	Dobropolskich	–	Dziękujemy.

28	czerwca	br.	w	Kostrzynie	w	otwartym	 turnieju	na	
zakończenie	 rozgrywek	 tenisa	 stołowego	 wystartowało	
ponad	 45	 zawodników	 z	 Kostrzyna	 i	 Chojny	 oraz	 liczna	
reprezentacja	naszej	gminy.	W	kategorii	kobiet	zwycięży-
ła	Milena	Binięda	z	Technik	Smolnica.	

Wśród mężczyzn w kategorii do 40 lat:
	I	miejsce	Marek	Grzęda	z	Krześnicy.
	II	miejsce	Kacper	Maciaszek	Technik	Smolnica.	
W kategorii do 50 lat:
	I	miejsce	Sylwester	Grzęda	z	Krześnicy.
	II	miejsce	Mirosław	Baraniecki	z	Dębna.
	IV	miejsce	Krzysztof	Maciaszek	Technik	Smolnica.
W kategorii do 60 lat:
	I	miejsce	Piotr	Barabas	z	Dębna.
	II	miejsce	Władysław	Jaworski	z	Cychr.
W kategorii powyżej 60 lat:
	II	miejsce	Edmund	Zioła.
	IV	miejsce	Marek	Krzciuk.
	V	miejsce	Edward	Babczyszyn.
	VI	miejsce	Leszek	Włodarczyk.

W	 minionym	 sezonie	 2013/2014	 w	 regularnych	 roz-
grywkach	 ligowych	 i	 systematycznych	 treningowych	
uczestniczyło	około	50	zawodników	z	gminy	Dębno.	Cie-
szy	coraz	bardziej	 liczna	grupa	seniorów	weteranów	re-
gularnie	trenująca.	

Po	 przerwie	 wakacyjnej	 zapraszamy	 na	 wspólne	 za-
jęcia,	w	czwartki	od	godziny	18.00	do	sali	gimnastycznej	
przy	SP	nr	1	w	Dębnie.	

Ze sportowym pozdrowieniem  
Edmund Zioła
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HOBBY - HOBBY - HOBBY - HOBBY - HOBBY

FEStYN RODZINNY 
– święto wędkarzy z rodzinami

27	lipca	br.		Koło	PZW	nr	1	w	Dębnie	zorganizowało	
festyn	rodzinny	na	Żwirowni	w	Chlewicach,		połączony	z	
otwartymi	zawodami	wędkarskimi	dla	kobiet,	mężczyzn	
oraz	 juniorów.	 Dodatkową	 atrakcją	 była	 przygotowana	
dla	rodzin	wędkarzy	loteria	z	nagrodami	i	upominkami.	

Pierwszym	punktem	festynu	były	zawody	spławikowe,	
które	trwały	3	godziny.	Sędziowie	po	zważeniu	złowionych	
ryb	ogłosili	zwycięstwo:
W kategorii Mężczyzn:	1	miejsce	-	Andrzej	Stankiewicz.		
W kategorii Kobiet: 1	miejsce	-	Wanda	Bednarczuk.	
W kategorii Juniorów: 1	miejsce	- Darek	Popiołek.

Nagrody	zwycięzcom	wręczył	prezes	Koła	PZW	nr	1	
Tadeusz	 Starańczak.	 Wszyscy	 wędkarze	 biorący	 udział	
w	zawodach	otrzymali	cenne	nagrody	i	upominki	węd-
karskie.	

Końcowym	 punktem	 festynu	 rodzinnego	 była	 loteria,	
która	 cieszyła	 się	 ogromnym	 za-
dowoleniem	 szczególnie	 wśród	
płci	 pięknej.	 Losowanie	 przebiegło	
sprawnie,	 każda	 z	 pań	 wylosowała	
ciekawą	 nagrodę.	 Była	 to	 nagroda		
za	 cierpliwość	 dla	 partnera	 –	 męża	
wędkarza.	

Festyn	 rodzinny	Koła	PZW	nr	1	
w	Dębnie	 jak	co	 roku	przebiegł	w	
bardzo	miłej	i	ciepłej	atmosferze.	

Zarząd	 Koła	 składa	 serdecz-
ne	 podziękowania	 Paniom,	 które	
przygotowały	 posiłki	 dla	 uczestni-
ków	festynu.

Wiesław Darmograj

Na dobre i na złe….

	 5	lipca	br. w	Urzędzie		Stanu		Cywilnego	w	
Dębnie	 Państwo: Leokadia i Ryszard Chole-
wińscy, Anna Janina i Stanisław Dymarkowie, 
uroczyście obchodzili Jubileusz 50-lecia po-
życia małżeńskiego - ZŁOTE  GODY.
	 Dekoracji	 medalami	 „Za	 długoletnie	 poży-
cie	małżeńskie”	przyznanymi	przez		Prezydenta	
Rzeczypospolitej	 Polskiej	 Bronisława	 Komo-
rowskiego	 dokonał	 Burmistrz	 Dębna	 Piotr	 Ry-
szard	Downar.	
	 Jubilaci	 50	 lat	 temu	 wypowiedzieli	 sakra-
mentalne	 „tak”	 i	 z	 ufnością	 ślubowali	 sobie	
dzielić	razem	dobre	i	złe	chwile.
	 Z	okazji	rocznicy	ślubu	Burmistrz		życzył	Ju-
bilatom	wielu	dalszych	pięknych	i	szczęśliwych	
lat	 wspólnego	 pożycia,	 zdrowia	 i	 rodzinnego	
szczęścia.
	 Po	 ceremonii	 w	 Urzędzie	 Stanu	 Cywilne-
go,	 burmistrz	 udał	 się	 z	 wizytą	 do	 Jubilatów	
Państwa	Marii i Zdzisława Gabryjałowiczów,	
mieszkańców	 Krześnicy,	 którzy	 obchodzili		
55-lecie pożycia małżeńskiego - SZMARAG-
DOWE  GODY.
	 Szanowni	Jubilaci	 świętowali	w	gronie	Ro-
dziny	i	bliskich	sobie	osób.	Z	tej	okazji	otrzymali	
wiele	serdecznych	życzeń.	
	 Uroczystość	 upłynęła	 w	 miłej	 i	 serdecznej	
atmosferze.
	 Serdecznie gratulujemy Szanownym Ju-
bilatom tak wspaniałego jubileuszu.

Wiesława Kocaj
z-ca kierownika USC        

Z kroniki Urzêdu Stanu Cywilnego
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Szanowni Państwo,
przypominamy, iż zgodnie z przekazaną  
w styczniu br. informacją Ministra Rolnic-
twa i Rozwoju Wsi, każdy rolnik, który chce 
odzyskać część pieniędzy wydanych na 
olej napędowy używany do produkcji rol-
nej powinien zbierać faktury VAT.

W terminie od 1 sierpnia 2014 r.  
do 1 września 2014 r. należy złożyć od-
powiedni wniosek do wójta, burmistrza 
lub prezydenta miasta, w zależności od 
miejsca położenia gruntów rolnych wraz z 
fakturami VAT (lub ich kopiami) stanowią-
cymi dowód zakupu oleju napędowego w 
okresie od 1 lutego 2014 r. do 31 lipca 2014 r. 
w ramach limitu zwrotu podatku określo-
nego na 2014 r.

Pieniądze wypłacane będą w terminie: 
1 - 31 października 2014 r. gotówką w kasie 
urzędu gminy lub miasta, albo przelewem 
na rachunek bankowy podany we wniosku.
Limit zwrotu podatku akcyzowego w 2014 r. 
wynosi 81,70 zł * ilość ha użytków rolnych.

Wydział Planowania i Rozwoju

	07/08.07.2014	 r.	 w	 Dębnie	 na	 ul.	
Kościuszki	 n/n	 sprawcy	 dokonali	
włamania	 do	 sklepu	 spożywczo-
-przemysłowego,	gdzie	dokonali	kra-
dzieży	artykułów	wartości	5.373,50	zł.	

	11/12.07.2014	 r.	 w	 Dębnie	 na	 ul.	
Baczewskiego	7,	n/n	sprawcy	wybili	
30	szyb	w	oknach	budynku,	powodu-
jąc	straty	w	kwocie	1.200	zł.

	15.07.2014	 r.	 f-sz	 SM	 na	 ul.	 Sale-
zjańskiej	w	Dębnie	zatrzymał	spraw-
ców	kradzieży	6,34	tony	kamieni	war-
tości	882	zł.

	16.07.2014	 r.	 f-sze	 KP	 Dębno	 za-
trzymali	 Pawła	 L.,	 Przemysława	 K.	 i	
Artura	L.	Osoby	podejrzane	o	włama-
nie	 do	 sklepu	 w	 Oborzanach	 i	 kra-
dzieży	 papierosów	 wartości	 1.541	 zł	
oraz	pieniędzy	w	kwocie	675	zł.

	23.07.2014	 r.	 w	 Dębnie	 nad	 je-
ziorem	 Lipowo	 mieszkaniec	 Dębna	
znalazł	 dwa	 pociski	 moździerzowe	
z	okresu	II	wojny	światowej,	niewy-
pały	zostały	usunięte	przez	patrol	sa-
perski.

	25/26.07.2014	 r.	 w	 Dębnie	 przy	
ul.	 Słowackiego	 n/n	 sprawcy	 doko-

nali	 kradzieży	
4	 kompletnych	
kół	 z	 samocho-
du	 marki	 VW	
Polo	 powodując	
straty	 w	 kwocie	
1.200	zł.

	01.08.2014	 r.	
w	 Dębnie	 na	 ul.	
Chojeńskiej	pod-
czas	 wykonywa-
nia	 czynności	
służbowych	f-sze	

KP	 Dębno	 zostali	 znieważeni	 przez	
Rafała	Ż.,	Kazimierza	Ż.	 i	 Joannę	Ż.,	
sprawcy	 szarpali	 ich	 za	 mundury	 i	
popychali.	Rafał	Ż.	podczas	przewo-
żenia	uszkodził	drzwi	w	radiowozie.

	05.08.2014	r.	w	Dębnie	na	ul.	Ko-
ściuszki	rowerzysta	wjechał	na	przej-
ście	dla	pieszych	wprost	pod	jadący	
samochód,	 wymieniony	 doznał	 zła-
mania	nogi.

	06.08.2014	r.	w	Dębnie	na	ul.	Mic-
kiewicza	z	okna	mieszkania	na	1	pię-
trze	wypadł	2–	letni	chłopiec,	który	z	
urazem	czaszki	i	płuc	został	przewie-
ziony	do	szpitala	w	Szczecinie.

	07.08.2014	 r.	 f-sze	 KP	 Dębno	 za-
trzymali	Pawła	K.	lat	21,	który	posia-
dał	2	doniczki	z	konopiami	indyjskimi	
oraz	susz	konopii	indyjskich	w	ilości	
2.82	grama	i	286	amfetaminy.

Komisariat Policji w Dębnie

WIEŚcI PolIcYJNE
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K O M U N I K A T
Burmistrz	Dębna	zwraca	się	z	prośbą	o	zacho-

wanie	czystości	w	miejscach,	z	których	korzystamy	
wspólnie	i	niepozostawianie	po	sobie	góry	śmieci	w	
lasach,	 parkach,	 miejscach	 rekreacyjnych,	 polach	
czy	na	obrzeżach	miasta	i	wsi.

Od	1	lipca	2013	r.	przy	ul.	Baczewskiego	32	w	
Dębnie	działa	Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów 
Komunalnych,	 do	 którego	 możemy	 nieodpłatnie	
oddać	odpady	problemowe	(tj.	odpady	wielkogaba-
rytowe,	 tekstylne,	 budowlane	 i	 rozbiórkowe,	 prze-
terminowane	 leki	 i	 chemikalia,	 zużyty	 sprzęt	 elek-
tryczny	 i	 elektroniczny,	 itp.)	 powstające	 w	 gospo-
darstwach	domowych.	Punkt	czynny	jest	od	wtorku	
do	piątku	900	-	1700	i	w	soboty	1000	-	1500.	

Ponadto	raz	na	kwartał	prowadzona	jest	zbiór-
ka	 „odpadów	 wielkogabarytowych”	 wystawianych	
przed	nieruchomości	zamieszkałe	w	wyznaczonym	
terminie	zgodnym	z	„Harmonogramem	odbioru	od-
padów”.	

 Pamiętajmy, że przyroda wokół nas to na-
sze wspólne dobro, o które wszyscy powinniśmy 
się troszczyć.

Na ręce
Pani Kierowniczki

marketu Biedronka przy ul. Armii Krajowej 
składam serdeczne podziękowania 

Wszystkim Pracownikom 
za wyjątkowo uczciwy sposób potraktowania mojej 

„zguby”, życzliwość oraz sposób zwrotu
zagubionego przedmiotu.

                                                                                     Z wdzięcznością
                                                                                   Ludwika Kowalczewska

Państwo 
Halina i Andrzej Jankiewicz

z ulicy Demokracji, którzy utracili mienie
w wyniku pożaru mieszkania pragną serdecznie 

podziękować  wszystkim sąsiadom,
którzy w jakikolwiek sposób pomogli, w tych trudnych 

dla Nich chwilach. Rodzina szczególnie dziękuje 
Pani Halinie Stańczak,

która bezinteresownie zorganizowała całą pomoc.

OGŁOSZEnIE 
STypEnDIuM 

SOCJALnE
Burmistrz	Dębna	

uprzejmie	informuje,	
iż	wnioski

o przyznanie pomocy 
materialnej o charakterze 
socjalnym	będzie	można	

pobierać	od	dnia	
11 sierpnia 2014 roku
i	składać	w	terminie	do	

15 września 2014 r. 
(uczniowie)	oraz	do	

15 października 2014 r.	
(słuchacze)

w	Wydziale	Oświaty,	
Kultury	i	Sportu

Urzędu	Miejskiego	w	Dębnie	
ul.	Droga	Zielona	1,
pokój	208,	w	godz.	
od	10.00	do	14.00.
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Szanowni Czytelnicy
Zwracamy się z prośbą  

o przesyłanie swoich spostrzeżeń, 
uwag i opinii zarówno pozytywnych 

jak i negatywnych dotyczących 
różnorodnych wydarzeń 

zaistniałych w bliskim otoczeniu
i społeczności.

Redakcja

Redakcja informuje, że do publikacji 
artykułów w Merkuriuszu Dębnowskim 

pn. „Z Życia Szkół” będą w pierwszej kolejności 
przyjmowane materiały z placówek oświatowych 
zawierające ogólnopolskie osiągnięcia uczniów

z różnych dziedzin nauki, edukacji i in.


